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روزنامه صبح ایران

نگاهی به فهرست سخنرانان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران

تک صدایی عامل کم اقبالی به نماز جمعه

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی :

10استان در وضعیت قرمز طلاق قرار دارد 

درخواست احمدی نژاد رد شد

آیت الله آملی لاریجانی  درجلسه مسئولان عالی قضایی؛

همراهی با دشمن در نومیدسازی مردم
 خیانت به کشور است 

معاون رئیس جمهور: 

مردم را 
نامحرم  ندانیم

رئیس قوه قضاییه، از آغاز روند جدید رسیدگی به 
پرونده اخلالگران اقتصادی خبر داد. 

آیت الله صادق آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه 
مسئولان عالی قضایی افزود: در کنار دقت و صحت، 
ما  برای  ها  پرونده  این  به  در رسیدگی  بحث سرعت 
اهمیت دارد.وی به برخی مطالب منتشرشده در رسانه 

های بیگانه مبنی بر اینکه استجازه گرفته شده از رهبر 
معظم انقلاب در راستای تسهیل مجازات اعدام بوده 
است، اشاره کرد و گفت: این ادعا دروغ محض است زیرا 
اساساً رسیدگی های مربوط به جرایم مستوجب اعدام، 
دو مرحله ای است و ما در خصوص این جرایم هیچ 

مرحله ای را حذف نکرده ایم...

عیسی کلانتری معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اهمیت آگاه سازی مردم از 
مسائل، گفت: در بیشتر مواقع مردم را نامحرم می دانیم و به جهت ترس از ایجاد ناامیدی، صورت مساله را پاک می کنیم 

و مردم از موضوعی که باید در رفع آن مشارکت کنند، بی خبر می مانند...
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فرمانده انتظامی استان قم گفت: چتر امنیتی قم توسعه می یابد و به زودی طرح هایی در جهت 
ارتقای امنیت قم عملیاتی می شود.

سردار عبدالرضا آقاخانی ظهر دیروز در نخستین نشست خبری  خود که در ستاد فرماندهی 
نیروی انتظامی قم برگزار شد با اشاره به اثرگذاری اصحاب رسانه در اهداف ناجا و تامین امنیت 
عنوان کرد: اصحاب رسانه و خبرنگاران دیده بان های ناجا هستند من نیز از حضور خبرنگاران در 
انعکاس رویدادها استقبال می کنم.فرمانده انتظامی استان قم افزود: یار و یاوران نیروی انتظامی، 
جمع اصحاب رسانه هستند و آنان بهترین ظرفیت را در ایجاد تعامل با جامعه و مردم و انتقال 
مطالبات فراهم می کنند.وی تاکید کرد: من رسانه ای هستم و هر ماه یک نشست با اصحاب 

رسانه خواهیم داشت چراکه خبرنگاران پل ارتباطی مردم هستند و ...

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با وجود این که برخی از صنایع پرآب 
بر می توانند سطح تولید و اشتغال بالایی را ایجاد کنند، اما قم مکان مناسبی برای استقرار این 
گونه صنایع نیست و مسئولان در این رابطه، مصالح زیست محیطی را به منافع اقتصادی ترجیح 
می دهند. محمود سیجانی بیان کرد: رعایت استانداردهای محیط زیستی در حوزه صنعت یکی 
از مهمترین دغدغه های مردم و مسئولان استان است و با وجود از دست دادن برخی سرمایه 
گذارهای اقتصادی، اجازه استقرار صنایع پر آب بر در قم داده نمی شود.وی گفت: بیش از 40 
درصد اشتغال استان در بخش صنعت جریان دارد اما سهم این بخش از منابع آبی حدود 2 
درصد است، در همین راستا براساس برنامه ریزی های انجام شده اولویت استقرار صنایع در قم با 

تولیدکنندگانی است که برای فعالیت خود به کمترین میزان آب احتیاج دارند و...

فرمانده انتظامی استان قم :

چتر امنیتی قم 
توسعه می یابد 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم شهر استقرار 
صنایع پرآب بر نیست 

وزیر امور خارجه: پیشنهاد رئیس جمهور آمریکا برای مذاکره 
بدون پیش شرط با ایران، فقط جنبه تبلیغاتی دارد.محمد جواد 
ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در مصاحبه با شبکه تلویزیونی 
الجزیر در پاسخ به سئوال مجری این شبکه درباره پیشنهاد آمریکا 
برای مذاکره با ایران تاکید کرد: تهران در سایه تهدید با واشنگتن 
گفتگو نخواهد کرد و پیشنهاد دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا 

برای مذاکره بدون پیش شرط با ایران، فقط جنبه تبلیغاتی دارد...

رییس  از  سوال  سالاری،  مردم  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
جمهوری را به مصلحت ندانست و گفت: سوال کنندگان با این طرح 
می خواهند فرار به جلو داشته باشند و نقش خود را در ایجاد وضعیت 
کنونی کشور نادیده بگیرند. »داریوش قنبری« فعال سیاسی اصلاح 
طلب، نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی و عضو شورای مرکزی 
حزب مردم سالاری، با بیان اینکه سوال از رییس جموری در شرایط 

کنونی به صلاح کشور و نظام نیست...

ظریف درمصاحبه  با شبکه الجزیره؛

تهران در سایه تهدید
 با واشنگتن مذاکره نمی کند 

قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب:

 سوال از رییس جمهوری 
به مصلحت نیست 
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جنگ نخواهد شد و با آمریکا 
مذاکره نخواهیم کرد

رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم:

قوا با تلاش و کار مشترک
 مشکلات را از دوش مردم بردارند 

کسانی که می گویند دولت باید برکنار شود 
در نقشه دشمن عمل می کنند

در نظر دارد تامین نیروی انسانی خود را 

در سال 1397 از طریق برگزاری تشریفات 

مناقصه به شرکتهای واجد الشرایط به مدت 

یک سال واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت های 

واجد شرایط دعوت به عمل می آید از تاریخ 

انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز همه 

روزه به جز ایام تعطیل در ساعات اداری به 

شهرداری جعفریه واحد کارپردازی مراجعه 

نموده و نسبت به تهیه  اسناد مناقصه اقدام 

نمایند و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با 

شماره تلفن 36225301 و09198520442 

تماس حاصل فرمائید.

شرایط شرکت در مناقصه :

الف : میزان سپرده شرکت در مناقصه 5 

درصد برآورد اولیه است ، که باید به صورت 

)با  کارفرما  دروجه  بانکی  ضمانتنامه   -1(

حداقل اعتبار 3ماه( 2- واریز وجه نقد به 

حساب جاری 1-34252461-11-5209   نزد 

بانک قرض الحسنه مهر ایران شعبه جعفریه 

به نام شهرداری جعفریه ( .

سوم  تا  اول  نفرات  که  صورتی  در   : ب 

خودداری  معامله  انجام  از  کننده  شرکت 

نمایند سپرده شرکت در مناقصه آنان به 

ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .

از  یا قبول هر یك  : شهرداری در رد  ج 

پشنهادات مختار میباشد. 

د : سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به 

معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد .

تامین نیروی انسانی
شهرداری جعفریه 

آگهی مناقصه عمومی)نوبت اول(

روابط عمومی شهرداری جعفریه
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سهم 50 درصدی ایران از دریای 
خزر، پروپاگاندا یا واقعیت 

تبلیغاتی که از روزدوشنبه  شروع شده درباره »سهم 
50 درصدی ایران از دریای خزر«، که گویا اکنون به شدت 
تنزل یافته، مبنای تاریخی و حقوقی ندارد و تبلیغات 

سیاسی )پروپاگاندا( است.
حکومت رضا شاه اندکی پس از انقلاب 1917 و صعود بلشویک ها در روسیه و 
گسترش آن به باکو و همسایگی ایران مستقر شد که مقارن بود با پایان جنگ »روس های 
سفید« )ژنرال های روسی مخالف حکومت بلشویکی( علیه نظام سیاسی جدید شوروی. 
این جنگ شالوده تخاصم شوروی با غرب است و در تاریخ نگاری گاه »جنگ چرچیل« 
خوانده می شود. )چرچیل جوان تا سال 1921 وزیر جنگ بریتانیا بود.( برخی محققین 
معتقدند اگر این رویه خصمانه علیه شوروی جدید نبود مسیر تاریخ به شکل دیگر 

می توانست رقم خورد. 
در این فضا، رضا شاه می توانست سهم ایران از دریای خزر را با حکومت جدید شوروی 

تعیین کند ولی نکرد و این مسئله مهم و حیاتی برای ایران مبهم ماند. چرا؟ 
دریای خزر هیچ گاه تماماً متعلق به ایران نبوده برخلاف خلیج فارس.ولی در زمان 
استالین این امکان هم برای رضا شاه و هم برای حکومتی که محمدرضا شاه جوان در 
رأس آن بود پس از شهریور 1320 )در زمان احیای ماجرای جنجالی نفت شمال پس 
از پایان جنگ دوم جهانی( وجود داشت که طی قراردادی سهم ایران را در دریای خزر 
بطور کاملًا مشخص تعیین کنند ولی نکردند. اگر آن زمان، بخصوص زمان رضا شاه، سهم 
ایران در دریای خزر تعیین می شد، اگر 50 درصد سهم ایران نمی شد بالاخره می توانست 
30 درصد باشد. به این دلیل، پس از فروپاشی اتحاد شوروی و تبدیل دریای خزر به حوزه 

مالکیت 5 کشور مجاور آن، سهم ایران به شدت کاهش یافت. 
مسئله مهم بعدی ماجرای جنجالی نفت شمال است که دو بار بحرانی شد. یک بار 
اواخر احمد شاه و جنگ نفتی در ایران و بار دیگر پس از شهریور 1320 و دولت محمد 
ساعد مراغه ای. در ماجرای نفت شمال، برخورد ایران با شوروی، که به نفت ایران نیاز 
داشت، خصمانه بود در حالی که مخفیانه و حتی علنی در حال مذاکره با رویال داچ شل 

و استاندارد اویل بود برای اعطای امتیاز نفت شمال به این دو کمپانی. 
در مقابل، رضا شاه با اتخاذ سیاست ناسیونالیسم افراطی ایرانی سبب شد حاکمیت 
ایران بر خلیج فارس )که قلمرو نفوذ ایران بود( بکلی از دست رود و حاکمیت وهابیون بر 
جنوب خلیج فارس تأمین شود. به این معنا که حلقه واسطه حاکمیت ایران بر جنوب 
خلیج فارس عشایر عرب شیعی ایرانی بودند بویژه بنی کعب. بنی کعب همیشه خود را 
ایرانی می دانست و حتی زمانی که دولت قاجاریه به شدت مالیات مطالبه می کرد، و 
عثمانی ها پیشنهاد کردند مالیات چند ساله را ببخشند ولی تبعه عثمانی شوند، اعراب 

شیعی بنی کعب نپذیرفتند. 
عشایر عرب شیعی جزء مهمی از ایران بوده اند و سد استواری در مقابل تهاجم وهابیون 
به عتبات. ولی سیاست ناسیونالیسم افراطی رضا شاه، که متکی بر عامل پیوندهای تاریخی 
اقوام متنوع ایرانی یعنی ساکن فلات ایران و عامل مذهب تشیع نبود، و فقط بر قومیت 
»ایرانی« و زبان فارسی تأکید می کرد، این عنصر مهم در اقتدار منطقه ای ایران را از بین برد 
و اکنون کار به جایی رسیده که ما نه تنها در میان اعراب شیعی خوزستان بلکه در برخی 

مناطق سنی نشین نیز با گرایش های تجزیه طلبانه ضد ایرانی مواجه هستیم.
اگر ایران در دوران پهلوی حکومتی »ملی« بود و روابطی مشابه با هند دوران نهرو با 
شوروی داشت، سهم ما از دریای خزر در چند موقعیت استثنایی و عالی به سود ایران 
می توانست تعیین شود و سهمی البته نه 50 درصد ولی مثلًا 30- 40 درصد برای ایران 
کسب کند. ولی حکومت رضا شاه و محمدرضا شاه پهلوی خط مقدم جبهه غرب علیه 
شوروی و در تحریکات و »جنگ سرد« علیه شوروی به شدت فعال بودند و بنابراین منافع 

ملی ما را هم در دریای خزر و هم در خلیج فارس به باد دادند. 
موقعیت اول، اوضاع سال های اولیه اقتدار رضا خان سردار سپه/ رضا شاه بعدی است 
که ماجرای نفت شمال اوج گرفت و به قتل ماژور ایمبری در ماجرای مرموز سقاخانه 
آشیخ هادی تهران انجامید برای ممانعت از انعقاد قرارداد با کمپانی آمریکایی سینکلر اویل. 
این توطئه را کمپانی های استاندارد اویل آمریکا و رویال داچ شل رقم زدند و نقش داشت 

در صعود و استقرار دیکتاتوری مهیب رضا شاه. 
موقعیت دوم سال پایانی جنگ دوم جهانی بود که استالین به شدت به قرارداد 
نفت شمال ایران امید داشت برای بازسازی صنایع نابودشده شوروی در جنگ جهانی 
دوم. دولت ساعد مراغه ای، در همدستی با کانون های غربی بویژه کمپانی رویال داچ 
شل، رویه ای محیلانه در پیش گرفت که خشم استالین را برانگیخت و به ماجرای غائله 
سال های 1324- 1325 آذربایجان و کردستان انجامید و سرانجام با وعده انعقاد قرارداد 
نفت شمال با استالین از سوی قوام السلطنه ارتش سرخ ایران را ترک کرد و غائله آذربایجان 

و کردستان پایان یافت ولی قرارداد نفت شمال با شوروی منعقد نشد.
در مقابل، همانطور که در بالا نوشتم، برخلاف دریای خزر، خلیج فارس حوزه 
حاکمیت ایران بود. ولی رضا شاه با تبدیل کردن ناسیونالیسم افراطی )شووینیسم( ایرانی 
به »ایدئولوژی« رسمی حکومت خود و حذف اقتدار اعراب شیعی ایران بر جنوب خلیج 
فارس این منطقه بسیار مهم را عمداً، و هماهنگ با سیاست بریتانیا، در کنترل کامل 

وهابیون و آل سعود قرار داد. 
قبلًا چند بار به تفصیل نوشته ام که اعراب شیعی بنی کعب استوارترین سد دفاع از 
وهابیون بوده اند و حلقه اتصال »ایرانیت« و »عربیت« و چنان به ایرانیت خود مباهی بودند 
که حتی در مقاطعی پیشنهادهای فریبنده عثمانی را نپذیرفتند که خود را تبعه عثمانی 
بخوانند. حالا، آقای عباس امانت هر چه می خواهد از رضا شاه تعریف کند؛ رضا شاهی که 
در عالی ترین و استثنایی ترین فرصت های تاریخی حتی این جربزه را نداشت که با شوروی 
قرارداد منعقد کند و سهمی خوب برای ایران در دریای خزر به دست آورد و در منطقه 
جنوبی خلیج فارس نیز اقتدار ایران را تماماً، منطبق با برنامه های کانون های قدرت غربی، 

به نفع آل سعود حذف کرد. 
* مورخ

راه های برون رفت 
از شرایط موجود

برای رسیدن به شرایط منطقی و مناسب، روحانی باید 
یکسری اقدامات داخلی، خارجی و منطقه ای انجام دهد. 
در روحانی این توان وجود دارد که اقدامات خود را جدی 

پیگیری کند و عزم کلان حاکمیت را برای برون رفت از این بحران ایجاد کند. 
رئیس جمهوری در زمان مذاکرات با گروه 1+5 و موضوع برجام توانسته بود انسجام و 
پیوستگی در تمامی سطوح حاکمیت ایجاد کند؛ که در آن زمان بسیار مثبت و مؤثر بود و 
اکنون در شرایط فعلی باید برای شکل گیری انسجام برای ساماندهی اجتماعی و اقتصادی 

کشور اقداماتی صورت بگیرد که روحانی نیز بر این اتحاد تأکید دارد.
شرایط کنونی کشور خطیرتر از زمان قبل از برجام و تحریم های آن زمان است. 
تحریم های اقتصادی جدیدی وضع شده است و به تبع آن بحران های جدید شکل 
می گیرد؛ از سویی دیگر جامعه وارد چالش های جدی شده است. رئیس جمهوری بی شک 
قبول دارد که اعتراضات مدنی اگرچه گاهی همراه با شعارهای ساختارشکنانه است به 
هر صورت اعتراض درون کشور است و باید شنیده شود و موردتوجه قرار گیرد. لذا اگر 
رئیس جمهوری رویه ای که در زمان مذاکره با 1+5 و مذاکرات برجام داشت پیشه کند و 

مقدمات آن را فراهم کند بی شک از بحران کنونی خارج خواهیم شد. 
سیاست ها و صحبت های روحانی نشان دهنده عزم دولت برای شکل گیری این اجماع 
است. برای رسیدن به شرایط منطقی و مناسب، روحانی باید یکسری اقدامات داخلی، 
خارجی و منطقه ای انجام دهد. در روحانی این توان وجود دارد که اقدامات خود را 
جدی پیگیری کند و عزم کلان حاکمیت را برای برون رفت از این بحران ایجاد کند. 
صحبت های رئیس جمهور اگر به صورت جدی پیگیری شود و پشتوانه اجرایی داشته باشد 
باعث امیدوار شدن مردم خواهد شد. اگر این اتفاق رخ ندهد فضای جامعه را ملتهب تر 

از پیش خواهد کرد. 
دولت با مشکلات و بحران هایی روبه رو است که جامعه از آن بی خبر است. مردم ایران 
باید به شرایط بحرانی کشور و فشارهایی که بر دولت وارد می شود آگاه باشند. من به عنوان 
یک کنشگر از رئیس جمهور سؤال دارم که عقبه آتش زدن سفارت عربستان که باعث شد 
ایران وارد دوره جدیدی از روابط منطقه ای شود چه کسانی بودند؟ بی شک رئیس جمهور 
از عاملان آن و عقبه آن باخبر است. بخشی از بحران های اقتصادی اخیر در بیرون از دولت 
و در نهادهای موازی و قدرتمند شکل گرفته است. روحانی باید دست های پشت پرده را 

افشا کند و مردم آگاه شوند که چه کسانی بحران ها را ایجاد می کنند. 
تحول فضای سیاسی و اجتماعی اتفاقاتی را در کشور رقم می زند و دستاورد اقتصادی 
را بیشتر خواهد کرد؛ اما ظاهراً آقای روحانی و دولتمردان او به این جمع بندی نرسیدند 
که خیلی از مسائل و نابسامانی های اقتصادی ریشه در مسائل سیاسی و اجتماعی دارد. 
اگر دولت از ابتدا می توانست با انتصاب یک وزیر همسو با گفتمان انتخاباتی آقای روحانی 
در وزارت کشور، توسعه سیاسی را شکل دهد، امروز شاهد این اتفاقات اقتصادی نبودیم. 
در چند سال عقب ماندگی در حوزه توسعه سیاسی، حتماً تأثیرات اقتصادی خود را دارد. 
روحانی باید تکلیف خودش را با کسانی که معترض به گرانی و بیکاری هستند مشخص 
کرده و با آن ها گفت وگو کند. باید بپذیریم که حرکات اخیر در کشور نیز مانند دی ماه 
9۶، ریشه داخلی دارد و تا مسائل داخلی حل نشود، بازهم شاهد اتفاقات مشابه در کشور 

خواهیم بود.
* فعال سیاسی اصلاح طلب

قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب:

 سوال از رییس جمهوری به مصلحت نیست 
عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری، سوال از رییس جمهوری را به مصلحت 
ندانست و گفت: سوال کنندگان با این طرح می خواهند فرار به جلو داشته باشند و 

نقش خود را در ایجاد وضعیت کنونی کشور نادیده بگیرند. 
»داریوش قنبری« فعال سیاسی اصلاح طلب، نماینده پیشین مجلس شورای 
اسلامی و عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری، با بیان اینکه سوال از رییس 
جموری در شرایط کنونی به صلاح کشور و نظام نیست، به ایرنا گفت: وضعیت فعلی 
به هیچ وجه ایجاب نمی کند که سوال از رییس جمهوری را در مجلس داشته باشیم، 
زیرا فشارهای دشمن بر کشور روز به روز بیشتر می شود و از این رو باید به فکر عبور 
از این شرایط باشیم تا به چالش کشیدن همدیگر.این نماینده پیشین مجلس شورای 
اسلامی، سوال از رییس جمهوری را ادامه دلواپسی های موجود در کشور از سوی 
طیف های مخالف دولت عنوان کرد و افزود: این امر به مصلحت کشور نیست؛ همین 
طیفی که اکنون سوال از دکتر روحانی را کلید زده اند، در دوره رییس جمهوری دولت 
های نهم و دهم، با توجیه اینکه در شرایط قرار داریم، به نمایندگان می گفتند که حتی 
به وزاری دولت تذکر نیز ندهند چه رسد به استیضاح و سوال از رییس جمهور و غیره. 

* موضوع سوال از رییس جمهوری از اساس منتفی است
قنبری با بیان اینکه مسائلی که در سوالات از رییس جمهوری مطرح شده است 
ارتباطی به مسائل مدیریتی ندارد که به واسطه آن ها رییس جمهور را مقصر بدانیم، 
گفت: همین کسانی که امروز سوال از رییس جمهوری را مطرح کرده اند در ایجاد 
وضعیت اقتصادی کنونی دخیل هستند و با سوال از رییس جمهوری می خواهند فرار 
به جلو داشته باشند.این فعال سیاسی تصریح کرد: همه به خاطر دارند که شروع تحریم 
ها از زمان آقای روحانی نبوده است و رییس جمهوری وارث دولتی شد که تا شش 
قطعنامه شورای امنیت را در کارنامه خود داشت.انتخاب دکتر روحانی به این سبب بود 
که کشور از آن شرایط و تحریم هایی که دلواپسان کنونی در ایجاد آن سهیم بودند، 
نجات یابد. آقای روحانی با آغاز ریاست جمهوری در مسیری حرکت کرد که مردم 
انتظار داشتند و نتیجه آن نیز پایان قطعنامه های شورای امنیت و دستیابی به برجام 

به عنوان یک توافق برد- برد برای کشور بود.
* مخالفت دلواپسان، نه برای کشور بلکه در مخالفت با دولت است

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ضمن تاکید بر این امر که»آقای روحانی کم 
کاری نداشته بلکه از تمام توان دولت خود برای پیشرفت کشور و برقراری ثبات نسبی 
در اقتصاد و بازار مایه گذاشته است«، تصریح کرد: برجام برای کشور دستاوردهای 
زیادی داشته است و همان زمان که برجام حاصل شد و کشور تا اندازه ای به آرامش 
رسید، عده ای در کشور ادعای دلواپسی داشتند و اکنون نیز با خروج آمریکا از برجام، 
همچنان دلواپس هستند و به نوعی رفتارها و رویکردهای آن ها در قبال دولت و برجام 
دوگانه و متناقض بوده و این دلواپسی آن ها نه برای برجام که در مخالفت با دولت 
است.قنبری ادامه داد: دلواپس ها و تناقضات به نوعی استراتژی دلواپسان است و از آغاز 
دولت روحانی تا کنون نیز تداوم داشته است و هیچ منطقی نیز بر آن ها حاکم نیست 
وی متوان گفت که ادامه این رفتارها و سنگ اندازی ها با هدف ضربه زدن به دولت و 

به نوعی تبلیغات برای انتخابات بعدی است.

معاون اول رییس جمهوری: 

دولت و نظام مسیر فعالیت 
بخش خصوصی را هموار می کنند 

معاون اول رییس جمهوری گفت : دولت و نظام اهتمام ویژه ای برای باز کردن 
مسیر فعالیت بخش خصوصی دارند و از بخش خصوصی به طور جدی حمایت 

خواهند کرد. 
اسحاق جهانگیری عصر روز دوشنبه جلسه شورای عالی اجرای سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساسی با بیان این که امروز در کشور از اصل 44 قانون اساسی انتظاری 
بزرگتر و فراتر از واگذاری بنگاه های اقتصادی وجود دارد، افزود : پس از ابلاغ سیاست 
های کلی اصل 44 قانون اساسی توسط رهبر معظم انقلاب و رفع ابهام ها در خصوص 
رشد بخش خصوصی، انتظار می رفت فضای مناسبی برای فعالیت بخش خصوصی 
و فعالان اقتصادی فراهم شود.معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: تا پیش از ابلاغ 
سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی، کارهای بزرگ اقتصادی محدود به بخش 
دولتی بود و ابهاماتی پیش روی گسترش فعالیت و رشد بخش خصوصی وجود داشت 
که با ابلاغ سیاست های کلی اصل 44 و از بین رفتن این ابهام فرصت بزرگی برای 
بخش خصوصی در کشور ایجاد شد تا بتواند در جهت شکوفایی اقتصاد کشور به 
هر میزان که می تواند رشد کند و از فاینانس و سایر فرصت ها که بخش دولتی از 
آن بهره مند بود، استفاده کند.وی همچنین با اشاره به تصمیمات اخیر شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا برای واگذاری طرح های نیمه تمام کشور با شرایط سهل 
و آسان به بخش خصوصی، خاطر نشان کرد: تصمیمات مناسب و راه گشایی در این 
زمینه اتخاذ و امتیازات و معافیت های فراوانی برای بخش خصوصی در نظر گرفته شد.

جهانگیری ادامه داد: براساس تصمیم شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
مقرر شد مدیرانی که نسبت به واگذاری طرح ها به بخش خصوصی تصمیم گیری می 
کنند، اگر تصمیم آنها منطبق با کار گروه واگذاری طرح ها باشد از بازخواست توسط 
دستگاه های نظارتی معاف شوند.معاون اول رییس جمهوری افزود : البته مدیری که 
برای تصمیم گیری واهمه داشته باشد مدیر نیست چرا که مدیران منصوب شده اند 
تا در چارچوب قانون با قدرت و جسارت تصمیمات مناسب اتخاذ کنند و در عین 
حال اگر تصمیم نادرستی اتخاذ کنند باید مقابل آن پاسخگو باشند.وی تصریح کرد : 
مجموعه تصمیمات اتخاذ شده در راستای زمینه سازی برای رشد بخش خصوصی و 
ایجاد شرایط سهل و آسان برای واگذاری طرح ها به این بخش به معنای آن است که 
دولت و نظام اهتمام ویژه ای برای باز کردن مسیر فعالیت بخش خصوصی دارند و از 
بخش خصوصی به طور جدی حمایت خواهند کرد.جهانگیری از وزیر امور اقتصادی و 
دارایی خواست دبیرخانه شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی 
فعال تر از گذشته عمل کند و در کار گروه تخصصی این شورا مطالب و دستور جلسات 

مناسب تدوین و در جلسات آتی شورا مطرح شود.

ظریف درمصاحبه  با شبکه الجزیره؛

تهران در سایه تهدید
 با واشنگتن مذاکره نمی کند 

وزیر امور خارجه: پیشنهاد رئیس جمهور آمریکا برای مذاکره بدون پیش شرط با 
ایران، فقط جنبه تبلیغاتی دارد.

محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در مصاحبه با شبکه تلویزیونی 
الجزیر در پاسخ به سئوال مجری این شبکه درباره پیشنهاد آمریکا برای مذاکره با ایران 
تاکید کرد: تهران در سایه تهدید با واشنگتن گفتگو نخواهد کرد و پیشنهاد دونالد 
ترامپ رئیس جمهور آمریکا برای مذاکره بدون پیش شرط با ایران، فقط جنبه تبلیغاتی 
دارد. ظریف افزود: هر گفتگویی با آمریکا پس از آن آغاز می شود که این کشور به دیگر 
کشورها احترام و تحریم ها را کنار بگذارد. وی خاطر نشان کرد: ایران سیاست های 
خود در منطقه را تحت تاثیر تحریم ها و تهدیدات آمریکا تغییر نخواهد داد. ایران درباره 
برنامه موشکی دفاعی خود مذاکره نخواهد کرد، زیرا تهدیدی برای هیچ کسی نیست.

وزیر امور خارجه کشورمان افزود» ایده تشکیل ناتوی عربی علیه ایران، توهمی تکراری 
و سیاستی بدون نتیجه است. ظریف گفت: عربستان سعودی سیاست جنایتکارانه ای 
را در یمن اجرا می کند و کشورهای غربی با سلاح خود و با سکوت خود، شریک آن 
هستند.وزیر خارجه کشورمان گفت: آمریکا جنگ سخت اقتصادی علیه ترکیه به راه 

انداخته است و ایران از آنکارا به طور کامل حمایت می کند.

رییس مرکز پژوهش های مجلس: 

عضو هیچ حزبی نمی شوم 
رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: عضو هیچ حزبی نیستم و 
نخواهم بود، تنها یک بار عضو یک حزب به شکل قهری شدم که تا عمر دارم پشیمانم. 
»کاظم جلالی« روز دوشنبه در نشست خبری درپاسخ به سوالی درمورد تشکیل 
حزب رهروان ولایت اظهارداشت: ضمن احترام به بهروز نعمتی عضو فراکسیون 
مستقلین ولایی مجلس و دیگر همکاران که در حال تشکیل این حزب هستند، بنده 

و علی لاریجانی در جریان این موضوع نیستیم.
وی اظهار داشت: ما حتی یک جلسه هم با این افراد نداشته ایم، دقیق نمی توانم 
بگویم چه کسانی در این حزب می خواهند، عضو شوند زیرا اطلاعی ندارم. فقط می 
دانم نعمتی، ایرج عبدی و صدر از نمایندگان پیشین مجلس خواهان تشکیل این 
حزب هستند.وی تصریح کرد: امروز آنقدر مشکلات ایران زیاد است که ما باید به آنها 

بپردازیم، اولویت کشور تشکیل چنین احزابی نیست.
نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: من عضو هیچ حزبی نخواهم شد، یک بار 

در مدت کوتاهی در حزبی به شکل قهری عضو شدم که تا عمر دارم پشیمانم.
جلالی تصریح کرد: افراد زیادی در کشور به من تقاضای عضویت در حزبی را 
مطرح کردند، نمونه آن محمدباقر قالیباف برای تشکیل حزب توسعه و پیشرفت است، 
اما من تاکید داشتم که اراده ای برای عضویت در حزبی ندارم، اگر آقای لاریجانی که 
برای ایشان احترام زیادی قائل هستم هم بخواهند حزبی را تشکیل دهد عضو آن 

حزب نمی شوم. 

رئیس قوه قضاییه، از آغاز روند جدید 
رسیدگی به پرونده اخلالگران اقتصادی 

خبر داد. 
روز  آملی لاریجانی  الله صادق  آیت 
دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی 
بحث  صحت،  و  دقت  کنار  در  افزود: 
ها  پرونده  این  به  رسیدگی  در  سرعت 
برای ما اهمیت دارد.وی به برخی مطالب 
منتشرشده در رسانه های بیگانه مبنی بر 
اینکه استجازه گرفته شده از رهبر معظم 
انقلاب در راستای تسهیل مجازات اعدام 
بوده است، اشاره کرد و گفت: این ادعا 
دروغ محض است زیرا اساساً رسیدگی 
های مربوط به جرایم مستوجب اعدام، 
دو مرحله ای است و ما در خصوص این 
جرایم هیچ مرحله ای را حذف نکرده ایم.

با اشاره به زمان  رئیس قوه قضاییه 
تشکیل شعب ویژه رسیدگی به پرونده 
نیز  اقتصادی  نظام  در  اخلالگران  های 
اظهار داشت: از لحظه موافقت مقام معظم 
رهبری با استجازه مذکور، دادگاه ها با 
تعیین قضات خبره و واجد شرایط آماده 
رسیدگی شده اند و در اسرع وقت کار 

خود را آغاز خواهند کرد.
رئیس دستگاه قضا ادامه داد: بر این 
اساس با همه کسانی که با اخلال در نظام 
اقتصادی به اعتبار کشور و اعتماد مردم 
لطمه زده اند و با سوءاستفاده از فضای 
ملتهب اقتصادی، آن هم در زمانی که 
مردم نیاز به کمک دارند اقدام به احتکار 
و سایر فعالیت های مجرمانه کرده اند، 
با سرعت و قاطعیت برخورد خواهد شد 
و رسیدگی ها نیز به اطلاع عموم مردم 

شریف خواهد رسید.
* تحلیل مردم از وضعیت کشور 
نسبت به برخی مسئولان روشن تر 

است
داد:  ادامه  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
بسیاری از مردم کوچه و بازار در کشور 
ما تحلیلشان از برخی مسئولان نیز روشن 
تر است و تحرکات دشمن را به خوبی 
تشخیص می دهند. بر این مبنا با اتکا به 
بصیرت مردم مطمئنیم که دشمن از این 
مجرا کاری از پیش نخواهد برد اما مساله 
این است که دشمن صرفاً از یک مسیر 
وارد نمی شود. وی افزود: چنین وضعیتی 
ایجاب می کند که همه به ویژه مسئولان 
کشور در دولت، مجلس و دستگاه قضایی 
به راه های خاصی که دشمن از طریق آنها 
قصد ضربه زدن دارد، توجه جدی داشته 
باشند و فراموش نکنند همان گونه که 
دشمن پیش از این در کشور ما کودتا به 
راه انداخت تا ثروت این کشور را به غارت 

ببرد، امروز نیز در تلاش است از طرق 
دیگری این کشور را با همه امکانات آن 
ببلعد. رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه 
آشفته  داد خواب  نخواهند  اجازه  مردم 
دشمن تعبیر شود، به مقاومت چهل ساله 
ملت ایران در برابر دشمن غدار اشاره کرد 
و افزود: بصیرت و مقاومت مردم نافی این 
نیست که افراد به ویژه مسئولان با فهم 

صحیح، سخن متقن بر زبان بیاورند. 
وی با بیان این که اعتماد مردم باید 
جلب شود، افزود: چه دلیلی دارد که با 
بیان هر سخن بیهوده ای روحیه مردم را 
تضعیف کنیم؟ البته دستگاه قضایی فعلًا 
به این قبیل موارد ورود نمی کند اما اگر به 
نقطه ای برسیم که ببینیم برخی اظهارات 
افکار  و  اذهان  تشویش  موجب  بلاوجه 
عمومی می شود و آب به آسیاب دشمن 
می ریزد، قطعاً ورود می کنیم.آیت الله 
آملی لاریجانی اظهار داشت: نباید با پروژه 
ای همراه شد که دشمن در حال پیش 
بردن آن به کمک مزدورانی است که سال 
ها است از آنان پذیرایی کرده و آنها را 
برای اقدام علیه ملت ما در چنین روزهایی 
آماده کرده است. وی افزود: البته بصیرت 
و انسجام مردم، رهبری های داهیانه مقام 
معظم رهبری و منابع و امکانات کشور 
به هیچ وجه اجازه نمی دهد که خواب 
دشمن در این زمینه تعبیر شود. کشور 
یکپارچه در مقابل دشمن ایستاده و آمریکا 
و اذنابش بدانند که ما تسلیم قلدرمآبی 

های آنها نمی شویم.
* دشمن با ناامیدسازی مردم در 

پی ایجاد التهاب است 
آیت الله آملی لاریجانی اظهار داشت: 
دشمن وارد جنگ اقتصادی تمام عیار 
شده و علاوه بر آن تمام امکانات و ابزار 
خود را برای یک جنگ روانی فوق العاده 
سنگین علیه مردم ایران به میدان آورده 
است. آمریکایی ها و اذناب آنها نه تنها 
جنگ اقتصادی را به راه انداخته اند بلکه 

اعتنا  بی  و  ناامیدسازی  با  دارند  تلاش 
التهاب و  کردن مردم نسبت به آینده، 
آشوب ایجاد کنند. رئیس قوه قضاییه با 
ابراز تاسف از همراهی خواسته یا ناخواسته 
برخی افراد در داخل کشور با این پروژه 
دشمن، تاکید کرد: هر کس که آگاهانه 
موجب تضعیف روحیه مردم و شکستن 
اعتماد آنها و التهاب در کشور شود و به این 
ترتیب به پیشبرد پروژه دشمن در زمینه 
مرتکب  کند،  کمک  مردم  ناامیدسازی 
خیانت شده است. وی افزود: بر این اساس 
اجازه نداریم هر سخنی را که به گوشمان 
خورد، بدون تحقیق در خصوص صحت 
و سقم آن فوراً منتشر کنیم و موجب 
تشویش اذهان مردم شویم. هیچ تردیدی 
نیست که دشمن تلاش می کند علاوه 
بر فشار اقتصادی، با عملیات روانی، مردم 
را از راه به در کند؛ گرچه دچار اشتباه 

محاسباتی است. 
* سعودی ها روی سفاکان تاریخ 

را سفید کرده اند 
بخش  در  لاریجانی  آملی  الله  آیت 
دیگری از سخنان خود با محکوم کردن 
جنایات اخیر آل سعود در یمن به ویژه 
این  کودکان،  حامل  اتوبوس  به  حمله 
جنایات را هولناک توصیف کرد و با بیان 
اینکه سعودی ها روی سفاکان تاریخ را 
سفید کرده اند، گفت: عربستان چند سال 
است که مردم یمن را به دلیل آنکه در پی 
استقلال خود هستند، به شدیدترین وجه 

مورد عقوبت قرار می دهد. 
وی افزود: انسان متاسف می شود که 
چرا یک کشور مدعی اسلامیت این میزان 
دچار سقوط و انحطاط شده است که به 
کودکان بی پناه نیز رحم نمی کند. البته 
وضعیت کشورهای سلطه به ویژه آمریکا 
که از سعودی ها حمایت می کنند، بسیار 
قضاییه  قوه  رئیس  است.  بارتر  تأسف 
ویژه  به  المللی  بین  مراجع  از  انتقاد  با 
سازمان ملل متحد که در برابر این جنایات 

سکوت کرده یا نهایتاً به یک ابراز نگرانی 
ساده بسنده می کنند، تصریح کرد: در 
مورد جمهوری اسلامی هر ادعایی، بهانه 
برای فشار بوده است چنانکه در تحریم 
های متوالی این امر مشاهده می شود 
اما چون سعودی ها دست نشانده خود 
آمریکا هستند نه تنها هیچ برخوردی با 
آنها نمی شود، بلکه مورد حمایت نیز قرار 
می گیرند. وی ادامه داد: این خروجی و 
محصول دنیای پرطمطراق غرب است که 
ادعای آزادی، دموکراسی، انسان دوستی 
و حقوق بشر آنها گوش فلک را کر کرده 
است. همه این موارد نشان می دهد که 
این ادعاها صرفاً لقلقه زبان آنها است و در 
عالم واقع اتفاقات دیگری در جریان است. 
با اشاره به  الله آملی لاریجانی  آیت 
پدید آمدن گروه های تروریستی نظیر 
خود  اذعان  به  آمریکا  توسط  داعش 
دولتمردان این کشور از جمله ترامپ در 
جریان رقابت های انتخاباتی، به حمایت 
این کشور از رژیم صهیونیستی نیز اشاره 
کرد و افزود: متاسفانه کشورهای اسلامی 
در برابر این جنایات سکوت کرده اند و نه 
تنها آن را محکوم نمی کنند بلکه گاه با 
برخی از این اقدامات همراه می شوند. 
رئیس قوه قضاییه اظهار داشت: امیدواریم 
سران کشورهای اسلامی از جمله سران 
عربستان سعودی سرعقل بیایند و بفهمند 
که مشکلات یمن راه حل نظامی ندارد و 
چاره ای جز به رسمیت شناختن حقوق 
مردم یمن نخواهند داشت. ضمن اینکه 
باید بدانند بدون شک خداوند این جنایات 
هولناک را بدون عقوبت نخواهد گذاشت و 

عاقبتی سخت در انتظار آنها است. 
* نباید همه مشکلات را از جانب 

دشمن دانست 
رئیس قوه قضاییه خاطر نشان کرد: 
موجب  نباید  مردم  مقاومت  و  انسجام 
شود که مسئولان وظیفه خود را فراموش 
کنند بلکه همه باید به فکر حل مشکلات 
باشیم. نباید همه مسائل را نیز از جانب 
دشمن بدانیم بلکه باید با تدبیر خود در 
جهت رفع مشکلات مردم گام برداریم 
و در کنار آن از به زبان آوردن سخنان 
بر اساس  نیز خودداری کنیم.  زا  تنش 
این گزارش، ادامه بررسی »دستورالعمل 
اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه ای قوه 
قضاییه« در راستای اجرایی کردن منویات 
مقام معظم رهبری در هفته قوه قضاییه، 
در دستورکار امروز مسئولان عالی قضایی 
قرار داشت که مواردی از آن مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و ادامه بررسی به جلسه 

آینده موکول شد. 

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه 
استیضاح ربیعی روز تلخی برای من بود، گفت: نوع برخوردها و بیان مطالب سخیف از 

تریبون مجلس شایسته کار نمایندگی نبود. 
»نمایندگان مجلس شورای اسلامی چهارشنبه گذشته )17 مرداد 97( با استیضاح 
ربیعی با ادامه فعالیت او در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مخالفت کردند و وی از 
همراهی دولت دوازدهم بازماند. ربیعی در این جلسه 129 رای موافق استیضاح، 111 
رای مخالف استیضاح و سه رای ممتنع از مجموع 243 آرای ماخوذه مجلس را کسب 
کرد.« محمد کاظمی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران افزود: در استیضاح علی ربیعی وزیر 
سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ما نمایندگان خوب عمل نکردیم و اسباب سرافکندگی 
مجلس شدیم. وی اظهار داشت: برخی نمایندگان به جای تلاش برای تقدیم طرح هایی 
که بتواند کشور را از این شرایط سخت نجات دهد، به دنبال جریان های فکری و جناحی 
هستند و این روند را مناسب مجلس نمی بینم. نماینده مردم ملایر در مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشان کرد: شاید می توانستیم از نیروهای توانمندتری در مجلس استفاده 
کنیم که در این بزنگاه های حساس بتوانند فکر اساسی برای حل مشکلات کشور کنند. 
کاظمی با اشاره به اینکه لوایح کنونی در مجلس به هیچ عنوان با منافع کشور در تضاد 

نیست و تصویب آنها یکی از ضرورت هاست، افزود: پس از خروج آمریکا از توافقنامه 
بین المللی برنامه جامع اقدام مشترک)برجام(، کشور در یک شرایط ویژه و حساس قرار 
گرفت. نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی استیضاح وزرا و 
طرح سوال از رییس جمهوری را سازگار با شرایط حساس کنونی کشور ندانست و ادامه 
داد: ما همانند یک خانواده هستیم که باید مسایل و مشکلات کشور را در داخل خانواده 
حل و فصل کنیم.» نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی طرح سوال، استیضاح 
و نظارت را از وظایف قانونی نمایندگان عنوان و بیان کرد: این حق نمایندگان مجلس باید 

به موقع اعمال شود، نه اینکه در بوق و کرنا باشد.
کاظمی معتقد است: راهکار حل مشکلات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی استیضاح 
وزیر نیست، بلکه تفکیک این وزارتخانه است و هر وزیری در راس آن قرار گیرد، با شرایط 

و تشکیلات فعلی نمی تواند کار را به سامان برساند.
نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای ادامه داد: این در حالیست 
که رییس مجلس شورای اسلامی ابتدای امسال در جمع نمایندگان محورهای مهمی 
همچون صندوق های بازنشستگی، تامین آب، منابع طبیعی و حقوق بازنشستگان را به 

نمایندگان مجلس تاکید کرد.

آیت الله آملی لاریجانی  درجلسه مسئولان عالی قضایی؛

همراهی با دشمن در نومیدسازی مردم، خیانت به کشور است 

نایب رییس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس :

بیان مطالب سخیف از تریبون مجلس شایسته نیست 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اهمیت آگاه سازی مردم از 
مسائل، گفت: در بیشتر مواقع مردم را نامحرم می دانیم 
و به جهت ترس از ایجاد ناامیدی، صورت مساله را پاک 
می کنیم و مردم از موضوعی که باید در رفع آن مشارکت 

کنند، بی خبر می مانند.
 عیسی کلانتری روز دوشنبه در بازدید از سازمان 
ضیاء  سید  با  دیدار  و  اسلامی  جمهوری  خبرگزاری 
هاشمی مدیر عامل ایرنا افزود: به عنوان مثال مساله آب 
که موضوعی عمومی است سال ها در کشور حالت امنیتی 
پیدا کرده بود و از روی عمد اطلاعات نادرست به مردم 
داده می شد زیرا تصور می کردند اگر اطلاعات صحیح 

داده شود پروژه های در دست اقدام اجرا نمی شوند.

کلانتری ادامه داد: وزارت آب و برق در سال 1344 
تاسیس شد، آن زمان میزان آب های تجدیدپذیر کشور 
132 میلیارد متر مکعب براورد شده بود و تا چند سال 
پیش هم همین عدد را اعلام می کردند در حالی که 
اکنون آبهای تجدیدپذیر کشور 90میلیارد متر مکعب و 
به روایتی 80 میلیارد متر مکعب است .وی درباره عدم 
اطلاع رسانی صحیح در این زمینه توضیح داد: گمان می 
کردند اگر اطلاعات صحیح داده شود پروژه ها متوقف 
خواهد شد، اگر واقعیت ها گفته می شد 20 تا 25 سال 
پیش سدسازی متوقف می شد و به همین خاطر حقایق 
را کتمان می کردند.کلانتری تاکید کرد: برخی مواقع این 
امر، مسایل جانبی هم در پی دارد، این مساله مردم است 
و آنها باید بدانند مثلا هوا خوب نیست یا آب کم است تا 

برای رفع این مشکلات همکاری کنند.
معاون رییس جمهوری تاکید کرد: متاسفانه برخی 
مسایل را امنیتی کردیم در حالی که مردم باید در جریان 

آن امور قرار گیرند زیرا از حقوق شهروندی است.
کلانتری در ادامه سخنانش به سیاست های کلان 
کشور اشاره کرد و گفت: یکی از بزرگترین مشکلاتی 
که اثر آن را روی محیط زیست کشور می بینیم برخی 
سیاست های کلان کشور است، به عنوان مثال مجلس 
تصویب می کند باید در 95 درصد محصولات کشاورزی 
خودکفا شویم، ظاهر این سیاستگذاری خوب است اما 
وقتی یک قدم به جلو می رویم مشکلات خود را نشان 
می دهند، در قدم دوم دیگر کار پیش نمی رود بنابراین 

دیگر امکان اجرا شدن ندارد.

معاون رئیس جمهور: 

مردم را نامحرم ندانیم

استاد برجسته حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه طرح 
سئوال از رئیس جمهوری در شرایط کنونی به مصلحت 
کشور نیست، گفت: با وجودی که طبق قانون، سئوال از 
رئیس جمهوری حق نمایندگان مجلس است ولی آنها 
با توجه به شرایط حساس کنونی، این مساله را به وقت 

دیگری موکول کنند. 
آیت الله محسن غرویان خاطرنشان کرد: امید است 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، خود پیش قدم 
شده و سئوال از رئیس جمهوری را به فرصت مناسب 
تر دیگری موکول نمایند و به جای آن، در این شرایط، 
تمام انرژی خود را صرف حمایت از دولت برای فائق آمدن 
بر مشکلات کنند. وی ادامه داد: درشرایط کنونی کشور 
با فشارهای بین المللی، تحریم و مسائل اقتصادی داخلی 
مواجه است و در این وضعیت، فضای خوبی برای سئوال 
از رئیس جمهوری نیست و این کار به وحدت ملی لطمه 

وارد می کند. غرویان اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب 
دراین شرایط حساس به وحدت، انسجام و همراهی همه 
قوا، دولت و ملت تاکید دارند، مجلس هر چند طبق قانون 
می تواند از رئیس جمهوری سئوال کند ولی شرایط زمان 
و مکان را نیز باید برای این کار، در نظر بگیرد. استاد حوزه 
علمیه قم تصریح کرد: دشمنان در فضای کنونی از حضور 
رئیس جمهوری در مجلس، کمال سوء استفاده را خواهند 
برد، بویژه اینکه انگیزه بسیاری از سئوال کنندگان، بیشتر 
سیاسی است تا اینکه دنبال حل مشکلات کشور باشند. 
غرویان گفت: در این شرایط، حمایت از دولت و پیشتیانی 
از اهداف رئیس جمهوری منتخب اکثریت مردم، بهترین 
انرژی مثبت از طرف مجلس شورای اسلامی به دولت 
و ملت است و می تواند ما را از این بحران ها عبور دهد. 
سئوال 80 نماینده از رییس جمهوری روز چهارشنبه 
هفته گذشته در جلسه علنی مجلس اعلام وصول شد. 

علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی پس از اعلام 
این موضوع با بیان اینکه رییس جمهوری موظف است 
طبق ماده 213 آیین  نامه حداکثر تا مدت یک ماه برای 
پاسخ به سوالات در مجلس شورای اسلامی حضور پیدا 
کند، گفت: پنج محور سئوال از رییس جمهوری شامل 
عدم موفقیت دولت در کنترل قاچاق کالا و ارز، استمرار 
تحریم های بانکی، عدم اقدام شایسته دولت در باره کاهش 
نرخ بیکاری، رکود اقتصادی شدید چند ساله و افزایش 
شتابان نرخ ارز خارجی و کاهش شدید ارزش پول ملی 
است. روحانی رییس جمهوری نیز در نامه ای به علی 
لاریجانی با اعلام این که سئوال تعدادی از نمایندگان، در 
چارچوب قانون اساسی و زمان و شرایط مناسب مطرح 
نشده است، تاکید کرد: اما برای جلوگیری از هر نوع 
اختلاف بین قوا و احترام به مجلس شورای اسلامی، در 

فرصت مقرر به مجلس خواهم آمد. 

آیت الله غرویان: 

سئوال از رئیس جمهوری به زمان دیگری موکول شود

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی با اشاره به ثبت 
170 هزار طلاق سال گذشته در کشور گفت: 10 استان 

از نظر آمار طلاق در وضعیت قرمز قرار دارد. 
دکتر حبیب الله مسعودی  فرید روز دوشنبه در آیین 
افتتاح مرکز جامع مراقبت از خانواده )سامانه تصمیم 
( بهزیستی کرمانشاه اظهار داشت: این مرکز با هدف 
پیشگیری و ارائه مشاوره قبل از طلاق برای زوجین 

متقاضی تشکیل شده است.
کرمانشاه، ششمین استانی است که این مرکز در آن 

افتتاح شده است.
معاون اجتماعی سازمان بهزیستی از کرمانشاه به 
عنوان یکی از 10 استان برتر دارای نرخ بالای طلاق در 
کشور یاد کرد و گفت: از همین رو این اولویت به استان 

داده شد تا این مرکز در آن افتتاح شود.
وی ادامه داد: این مرکز برای اولین بار در خراسان 
رضوی افتتاح شد که توفیقات خوبی به دست آورد و 
امیدواریم که همین عملکرد نیز در استان کرمانشاه 

داشته باشد.

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی ادامه داد: برای راه 
اندازی مراکز جامع حمایت از خانواده، سازمان بهزیستی 
از 2 سال قبل براساس مصوبات شورای اجتماعی و 
فرهنگی کشور و تاکیدات مقام معظم رهبری، مسئولیت 
پیگیری پدیده طلاق را برعهده و تصمیم گرفت به 
عنوان یک مدل هدفمند و نظام مند وارد مداخلات 
خانوادگی شود که هدف ما از تشکیل این مراکز، ارائه 
خدمات مشاوره، روانشناختی و مددکاری اجتماعی در 

صورت نیاز در قالب خدمات با رویکرد شبکه ای است.

معاون اجتماعی سازمان بهزیستی :

10استان در وضعیت قرمز طلاق قرار دارد 

عبدالله ناصری *

عبدالله شهبازی* 
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رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به حرف های بی ادبانه 
مقامات رژیم امریکا درباره تحریم، جنگ و مذاکره گفتند: تأکید 

می کنیم جنگ نخواهد شد و مذاکره نخواهیم کرد. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
حضرت آیت الله خامنه ای دیروز در دیدار هزاران نفر از قشرهای 
مردم از استان های مختلف سخنان مهمی درباره اوضاع اقتصادی 
و معیشتی، شرارت های آمریکا و پیشنهاد مذاکره و نیز ضرورت 

وحدت عمومی مردم و مسئولان بیان کردند. 
ایشان در خصوص موضوع مذاکره با آمریکا تأکید کردند: با 
آمریکایی ها به علت وجود استدلال های دقیق، تجربه گذشته و 
ضررهای فراوان مذاکره با یک رژیم متقلب و زورگو مذاکره نمی 
کنیم و در پرتو وحدت و همدلی مردم و مسئولان، این مرحله را 

به خوبی پشت سر خواهیم گذاشت. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به مشکلات اقتصادی و معیشتی 
کشور و گرانی های فراوان اخیر که به بخش هایی از مردم به 
شدت فشار وارد کرده است،اشاره کردند و گفتند: اکثر کارشناسان 
اقتصادی و بسیاری از مسئولان متفق هستند که عامل همه این 
مشکلات تحریم ها نیست بلکه ناشی از مسائل درونی و نحوه 

مدیریت و سیاست گذاری اجرایی است. 
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: من نمی گویم تحریم 
ها اثر ندارد، اما عمده مشکلات اقتصادی اخیر مربوط به عملکردها 
است و اگر عملکردها بهتر و با تدبیرتر و به هنگام تر و قوی تر باشد، 
تحریم ها تأثیر زیادی نخواهد داشت و می توان مقابل آن ایستاد. 
ایشان به نوسانات اخیر بازار ارز و سکه و کاهش ارزش پول 
ملی اشاره کردند و افزودند: در همین قضایای ارز و سکه گفته 
شد مبلغ 18 میلیارد دلار از ارز موجود کشور آن هم در حالی که 
برای تهیه ارز مشکل داریم، بر اثر بی تدبیری، به افرادی واگذار شد 
و برخی از آن سوء استفاده کردند. این موارد مشکلات مدیریتی 

است و ارتباطی با تحریم ها ندارد. 
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: وقتی ارز یا سکه به 
صورت غلط عرضه و تقسیم می شود، مشکلات فعلی به وجود می 
آید زیرا این قضیه دو طرف دارد، یک طرف آن فردی است که 
دریافت می کند و طرف دیگر آن کسی است که عرضه می کند. 
همه بیشتر به دنبال آن فردی هستند که ارز یا سکه را گرفته است 
در حالی که تقصیر عمده متوجه آن فردی است که ارز یا سکه را 
با بی تدبیری عرضه کرده است که اقدامات اخیر قوه قضاییه نیز 
در واقع برخورد با کسانی است که با یک تخلف و خطای بزرگ، 

زمینه ساز این مسائل و کاهش ارزش پول ملی شده اند. 
ایشان به کمین گرفتن دشمن برای سوءاستفاده از این خطاها 
و بی تدبیری ها اشاره کردند و افزودند: ما به دلایل گوناگون، 
دشمنان خبیث و رذل کم نداریم، آنها کمین گرفته اند تا همچون 
مگس برروی زخم بنشینند و با سوءاستفاده از مشکلات ناشی از 
خطای برخی افراد، ناکارآمدی نظام و بن بست در کشور را القاء 

کنند تا مردم ناامید شوند. 
* در کشور هیچ بن بستی وجود ندارد

رهبر معظم انقلاب اسلامی تأکید کردند: در کشور هیچ بن 
بستی وجود ندارد زیرا مشکلات کشور شناخته شده است و برای 
همه آنها نیز راه حل های شناخته شده ای وجود دارد و فقط باید 

مسئولان کمر همت ببندند. 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به پیشنهادها و نامه های 
متعدد جوانان انقلابی، مؤمن و خوش فکر برای حل مشکلات 
گفتند: اخیراً هم عده ای کارشناس اقتصادی که با دولت هم 
مخالفتی ندارند و برخی هم صاحب نام هستند، نامه ای دلسوزانه 
به رئیس جمهور محترم نوشته اند و ضمن برشمردن مشکلات 
ساختاری و موجود اقتصادی، راه حل ها را هم ارائه کرده اند که 

این راه حلها اکثراً صحیح بودند. 
ایشان با تأکید بر این که اغلب این راه حل ها قبلًا در شعارهای 
سال و سیاستهای کلی اعلام شده بود، افزودند: بنابراین مشکلات 
اقتصادی کشور راه حل دارد و اینگونه نیست که دشمن و برخی 
افراد دنباله رو او در داخل و در رسانه ها، خبیثانه تبلیغ کنند که 
کشور به بن بست رسیده و هیچ راهی جز پناه بردن به فلان 

شیطان یا شیطان اکبر وجود ندارد. 
انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: مسئولان  رهبر معظم 
اجرای برخی از این راه حل ها را شروع کرده اند اما باید جدی تر 
انجام دهند و من این موضوع را در جلسات خصوصی به رؤسای 
سه قوه و مسئولان کشور گفته ام و آنان نیز به اندازه توان خود 

پیگیر این موضوعات هستند. 
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر این که ما در کشور 
نیروی خوب و با عُرضه و جوان کم نداریم، گفتند: مسئولان باید 

همکاران خوبی را برای خود انتخاب کنند. 
ایشان، نقدینگی عظیم را یکی از مشکلات اقتصادی کشور و 
ناشی از سیاست های اشتباه دانستند و گفتند: همانگونه که در 
عید فطر خطاب به مسئولان گفتم، باید این نقدینگی به سمت 
تولید و بخش های صنعت، کشاورزی و مسکن هدایت شود و اگر 
چنین کاری انجام شود، نقدینگی که امروز یک تهدید است، به 

فرصت تبدیل خواهد شد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با تأکید بر این که همواره از 
دولت ها حمایت کرده اند و از این دولت نیز حمایت می کنند، 
خاطرنشان کردند: بار دیگر به مسئولان دولتی سفارش مؤکد می 
کنم که با فکر و برنامه ریزی و مشورت با افراد آگاه، راههای سوق 

دادن نقدینگی به سمت تولید را پیدا کنند. 
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: برخی می گویند علت 
مشکلات فعلی در بازار، و کسب و کار این است که چون فعالان 
اقتصادی از زمان آغاز تحریم ها یعنی نیمه مرداد و یا نیمه آبان 
مطلع بودند، کارهایی انجام دادند، حال سؤال این است که اگر 
فعالان اقتصادی مطلع بودند و کارهایی کردند، مسئولان دولتی 

هم باید خود را برای مقابله با تحریم بیشتر آماده می کردند. 
ایشان افزودند: البته اکنون هم دیر نشده است و می توان 
تصمیم ها و اقدامات لازم را در مقابل تصمیم خبیثانه دشمن، 
اتخاذ کرد و اگر کسی بگوید دیر شده و ممکن نیست، یا جاهل 

است و یا حرف بی جهت زده است. 
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: هرکسی که اعلام کند، ما 
به بن بست رسیده ایم، یا جاهل است و یا حرف او خائنانه است. 
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه مطالب مربوط به مسائل 
و مشکلات اقتصادی، به موضوع فساد و لزوم مقابله با آن اشاره 
کردند و گفتند: نامه اخیر رییس قوه قضاییه یک گام مهم و مثبت 

برای مقابله با فساد و مفسد است. 
ایشان با اشاره به نامه 17 سال پیش خود به سران سه قوه 
برای مقابله با فساد افزودند: فساد یک اژدهای هفت سر است که 
باید با آن به طور کامل و جدی مقابله شود، ضمن اینکه وقتی با 
فساد و مفسد مقابله می شود، قطعاً جیغ و دادهایی از گوشه و 

کنار بلند می شود. 
* بنای نظام، برخورد قاطع و بدون ملاحظه با مفسد 

است 
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: بیانِ علنی این موضوع 
برای این است که همه بدانند، بنای نظام، برخورد قاطع و بدون 

ملاحظه با مفسد است. 
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: برخی درخصوص فساد به 
گونه ای صحبت می کنند که گویا همه نظام فاسد است و ادعای 
فساد سیستمی و فراگیر می کنند در حالی که اینگونه نیست و ما 
در کشور، مدیران پاکدست و مؤمن فراوانی داریم و اینگونه سخن 

گفتن، ظلم به این افراد و ظلم به نظام اسلامی است. 
ایشان با تأکید بر این که در نظام اسلامی حتی تعداد کم افراد 
فاسد، زیاد است و باید با آنها قاطعانه برخورد شود ،گفتند: افراط 
و تفریط غلط است. برخی در صحبت ها و نوشته های خود بی 
ملاحظه هستند. نمی توان فساد در برخی دستگاهها و یا در میان 

برخی افراد را به کل کشور تعمیم داد. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در جمع بندی این بخش از 
سخنان خود، خاطرنشان کردند: راه حل مشکلات اقتصادی 
کشور اعم از راه حل های ساختاری و کوتاه مدت شناخته شده 
است و هدف از درخواست برای تشکیل جلسه مشترک سه قوه، 
یافتن مشترک راه حل ها با کمک گرفتن از کارشناسان امین 

است که این کار در حال انجام است. 
ایشان افزودند: دستگاه های نظارتی وابسته به دستگاه های 
اطلاعاتی، قوه قضاییه و مجلس نیز باید با قدرت و با چشم باز در 
میدان باشند و آحاد مردم مؤمن نیز باید با احساس وظیفه، در این 

خصوص، نقش ایفا کنند. 
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه قوای مجریه و 
مقننه باید راه های فساد را ببندند، گفتند: اگر در همین قضایای 
ارز و سکه، نظارت و دقت و پیگیری لازم انجام می گرفت، راههای 

فساد مسدود می شد. 
ایشان همچنین با توصیه به آحاد مردم برای هوشیاری و عملِ 
با بصیرت، در مقابل تحریکات دشمن، افزودند: ملت ایران همواره 
در مقابل دشمن بصیرت داشته است و همه باید بدانند که دشمن 
به دنبال سوءاستفاده از نقطه ضعف ها، بر ضدّ خود مردم است. 

* انتقاد اشکالی ندارد اما نباید مردم را ناامید کرد 
رهبر انقلاب اسلامی دستگاه های تبلیغاتی اعم از صدا و 
سیما، مطبوعات و وبگاه های فضای مجازی را به مراقبت از ایجاد 
ناامیدی در جامعه، توصیه مؤکد کردند و گفتند: انتقاد اشکالی 
ندارد اما نباید مردم را ناامید کرد. گاهی در یک روزنامه یا در یک 
برنامه تلویزیونی و رادیویی، به گونه ای سخن گفته می شود که 

گویا همه درها بسته است؛ در حالی که اینگونه نیست. 
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: ملت ایران و نظام 
اسلامی، همچنان که تا به حال از مراحل سختی عبور کرده است، 
از این مرحله نیز که آسان تر از مراحل قبلی است، عبور خواهد 
کرد. ایشان در بخش دوم سخنانشان با اشاره به وقیح تر و بی ادب 
تر شدن مسئولان آمریکایی در ماه های اخیر خاطرنشان کردند: 
آنها قبلًا نیز ادب سیاسی و دیپلماتیک را در حرفهایشان رعایت 
نمی کردند اما مسئولان کنونی رژیم امریکا به گونه ای وقیح و 
بی شرم و بی ادب با دنیا حرف می زنند که انگار حیا را کاملًا از 
آنها گرفته اند. رهبر انقلاب اسلامی با یادآوری دو جنایت هفته 
اخیر سعودی ها در یمن یعنی بمباران یک بیمارستان و حمله به 

یک ماشین حامل کودکان یمنی و قتل عام دهها کودک بی گناه 
و بی پناه افزودند: وجدان جهان در مقابل این جنایات تکان خورد 
و دولت ها نیز ولو به صورت تعارف آمیز اظهار تأسفی کردند اما 
امریکایی ها به جای محکوم کردن این فجایع، بی شرمانه از روابط 
راهبردی خود با سعودی ها حرف زدند و این سؤال را پیش آوردند 

که آیا مسئولان امریکایی واقعاً انسانند؟ 
ایشان جدا کردن حدود دو هزار کودک از مادرانشان و زندانی 
کردن آنها در قفس را به بهانه مهاجر بودن این افراد، جنایت بی 
سابقه دیگری خواندند و افزودند: نکته تأمل برانگیز این است که 
امریکایی ها بدون هیچ خجالت و شرمی این اقدامات را در جلوی 

چشم جهانیان انجام می دهند. 
* جنگ نخواهد شد و با آمریکا مذاکره نخواهیم کرد

رهبر معظم انقلاب با اشاره به حرف های بی ادبانه مقامات 
رژیم امریکا درباره تحریم، جنگ و مذاکره گفتند: تأکید می کنیم 

جنگ نخواهد شد و مذاکره نخواهیم کرد. 
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته آنها مسئله جنگ 
را صریحاً مطرح نمی کنند اما درصددند با اشاره و کنایه، »شبح 
جنگ« را ایجاد و بزرگ کنند تا ملت ایران و یا ترسوها را بترسانند. 
ایشان در همین زمینه تأکید کردند: جنگی رخ نخواهد داد 
چرا که ما مثل گذشته هیچ وقت شروع کننده جنگ نخواهیم 
بود و امریکایی ها هم حمله را آغاز نمی کنند چون می دانند که 
صددرصد به ضررشان تمام خواهد شد زیرا جمهوری اسلامی 
و ملت ایران ثابت کرده اند به هر متعرّضی، ضربه بزرگ تری 
وارد خواهد کرد. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به ناکامی 
مفتضحانه و حقارت آمیز امریکایی ها در حمله سال 1359 به 
صحرای طبس افزودند: آنها ممکن است خیلی چیزها را نفهمند 
اما احتمالاً اینقدر می فهمند که نتیجه تعرض به ایران را تصور و 
درک کنند. رهبر انقلاب در ادامه تبیین طرح های آمریکا برای 
مقابله با جمهوری اسلامی و ملت ایران، به بحث پیشنهاد مذاکره 
پرداختند و افزودند: آنها البته در این موضوع براساس یک بازی 
و روش پیش پا افتاده و بی ارزش سیاسی عمل می کنند؛ یک 
نفر می گوید بدون پیش شرط، نفر دیگر پیش شرط می گذارد. 
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: بر خلاف تصور عده ای 
در داخل، درخواست آمریکایی ها برای مذاکره مسئله جدیدی 
نیست و در 40 سال اخیر بارها تکرار اما با پاسخ منفی ایران 
مواجه شده است. حتی ریگان رییس جمهوری وقت امریکا که 
نسبت به فعلی ها مقتدرتر بود، در قضیه معروف به مک فارلین، 
او را مخفیانه برای مذاکره به تهران فرستاد که بعد از 24 ساعت 

بدون نتیجه بازگشت. 
ایشان در تبیین استدلال های ایران برای مذاکره نکردن با 
آمریکایی ها گفتند: آنها برای مذاکره فرمول خاصی دارند که باید 
آن را درک کرد و سپس به این سؤال پاسخ داد که آیا هیچ آدم 

عاقلی با این فرمول مذاکره می کند؟ 
رهبر معظم انقلاب اسلامی حقیقت مذاکره را در عرف سیاسی 
»داد و ستد« خواندند و خاطرنشان کردند: آمریکایی ها در هر 
مذاکره به پشتوانه قدرت سیاسی، تبلیغاتی و مالی خود تلاش می 
کنند هرگونه مقاومت در مقابل تحقق اهدافشان را ناکام بگذارند. 
حضرت آیت الله خامنه ای در ترسیم فرمول مذاکره به سبک 
امریکایی ها افزودند: آنها اولاً اهداف اصلی را کاملًا مشخص می 
کنند البته همه این اهداف را اعلام نمی کنند اما در طول مذاکرات 
با دبه و چانه زنی، همه اهداف را پیگیری می کنند. نکته دوم اینکه 

امریکایی ها از این اهداف اصلی یک قدم عقب نمی نشیند. 
ظاهراً  الفاظ  با  مذاکرات،  در  ها  آمریکایی  افزودند:  ایشان 
اطمینان بخش فقط وعده می دهند اما از طرف مقابل امتیازات 

نقد می خواهند و وعده نمی پذیرند. 
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: این واقعیت را ما 
در برجام تجربه کردیم همچنانکه در مذاکره با کره شمالی هم 

آمریکایی ها همین روش را در پیش گرفته اند. 
ایشان تصریح کردند: هر جای مذاکره اگر طرف مقابل از دادن 
امتیاز نقد امتناع کند، آمریکایی ها آنچنان هیاهوی تبلیغاتی و 
رسانه ای در جهان راه می اندازند که معمولاً طرف مقابل کم 
می آورد و دچار انفعال می شود. ایشان در تشریح آخرین نکته 
از فرمول مذاکره آمریکایی ها افزودند: آنها پس از مذاکرات نیز به 

راحتی زیر وعده ها می زنند و به آنها عمل نمی کنند. 
رهبر انقلاب اسلامی پس از بیان این واقعیات یک سؤال 
اساسی مطرح کردند: به کدام دلیل باید با رژیم زورگوی متقلبی 

که اینگونه مذاکره می کند، پشت میز گفت وگو نشست؟ حضرت 
آیت الله خامنه ای برجام را نمونه واضح نتیجه مذاکره با آمریکا 
برشمردند که البته برخی خطوط قرمز تعیین شده در آن رعایت 
نشد. ایشان خاطرنشان کردند: با توجه به فرمول آمریکایی ها در 
مذاکره، هر دولتی در جهان با آنها مذاکره کند، دچار مشکل می 
شود مگر جهت گیری هایش با واشنگتن یکی باشد که البته 

دولت فعلی امریکا حتی به اروپایی ها هم زور می گوید. 
* آمریکا در جنگ اقتصادی نیز شکست خواهد خورد 
رهبر انقلاب در نوعی جمع بندی از این بخش از سخنانشان، 
افزودند: ما فقط وقتی می توانیم وارد بازی خطرناک مذاکره با 
آمریکا شویم که از لحاظ اقتصادی و سیاسی و فرهنگی به اقتدار 
مورد نظرمان برسیم و فشارها و هوچی گری های او نتواند در ما 
تأثیر بگذارد اما در حال حاضر مذاکره قطعاً به ضرر ما تمام می 

شود و ممنوع است. 
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: امام راحل 
عظیم الشأن هم مذاکره با آمریکا را تا وقتی این رژیم آدم نشود 

ممنوع کرده بود ما هم بر همین نکته تأکید می کنیم. 
ایشان افزودند: حتی اگر به فرض محال قرار بود با امریکایی 
ها مذاکره ای کنیم قطعاً با دولت فعلی هرگز مذاکره نمی کردیم. 
رهبر معظم انقلاب با بیان نکته ای مهم خطاب به همه 
سیاستمداران، دیپلمات ها، جوانان پرانگیزه، دانشجویان رشته 
های سیاسی و فعالان عرصه سیاست یادآور شدند: مذاکره با رژیم 
زورگو و پرتوقع امریکا وسیله ای برای رفع یا کاهش دشمنی آنها 
نیست بلکه دادن ابزاری به امریکا است که با آن می تواند بیشتر و 

بهتر اعمال دشمنی کند و اهداف خود را پی بگیرد. 
حضرت آیت الله خامنه ای، تمرکز شیطان بزرگ بر جنگ 
اقتصادی را ناشی از ناامیدی از جنگ نظامی، سیاسی و امنیتی 
و حتی جنگ فرهنگی خواندند و افزودند: رویش های جوان و 
پربرکت انقلاب و شکست حوادث و آشوب های امنیتی سیاسی 
سال 88، نشان دهنده شکست و یأس دشمن در این عرصه 
هاست. ایشان تأکید کردند: البته به توفیق الهی و هوشیاری 

مسئولان و مردم،. 
رهبر معظم انقلاب با اشاره به ترفند و فریب دشمنان در حرف 
زدن با مردم ایران گفتند: یک عقب مانده ذهنی به ملت ایران می 
گوید دولت شما پول شما را در سوریه خرج می کند در حالیکه 
رئیس او اذعان کرده که امریکا هفت تریلیون دلار در منطقه خرج 

کرده اند اما هیچ چیزی عایدشان نشده است. 
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: ما به دو کشور دوست 
یعنی سوریه و عراق در مقابل تهدیدات امریکا و سعودی ها کمک 
کرده ایم که این کمک ها نوعی مبادله بین دولتهای دوست است. 
ایشان ایجاد تردید در افکار عمومی نسبت به مواضع نظام را 
از اهداف مشخص دشمنان ملت ایران برشمردند و افزودند: آنها 
می خواهند با جنگ اقتصادی نارضایتی ایجاد کنند تا شاید این 

نارضایتی به اغتشاش و ناامنی تبدیل شود. 
رهبر معظم انقلاب با بیان اخبار و اطلاعاتی از پشت صحنه 
اقدامات آمریکایی ها، صهیونیست ها و سعودی ها افزودند: آنها 
برای ایجاد ناامنی در دی ماه گذشته، چند سال فعالیت کرده 
بودند اما ملت با هوشیاری تحسین برانگیز، به میدان آمد و زمینه 

سازی های چند ساله آنها را به باد داد. 
* کسانی که می گویند دولت باید برکنار شود در نقشه 

دشمن عمل می کنند
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: دشمنان سپس به سال 
97 دلبستند و برخی مقامات امریکا گفتند ۶ ماه دیگر خبرهایی 
از ایران خواهید شنید، منظور آنها همین حوادث مرداد بود که با 
وجود هزینه های فراوان مالی و سیاسی دشمنان اینگونه محدود 

از آب درآمد. 
ایشان تأکید کردند: مردم با هوش و با بصیرت هستند البته 
مشکلات معیشتی و اقتصادی اوقات خیلی از آنها را تلخ کرده 
اما این ملت زیر بار خواستهای سیای آمریکا و فلان رژیم روسیاه 

نمی رود. 
رهبر معظم انقلاب یادآور شدند: دشمن همانگونه که تاکنون 
ضعیف و ناتوان و شکست خورده بوده است در آینده نیز ناکام 
خواهد ماند بشرط اینکه همه بیدار باشیم و با پرهیز از ناامیدی به 

وظایف خود عمل کنیم. 
ایشان افزودند: برخی به اسم اینکه طرفدار ضعفا هستیم و می 
خواهیم اوضاع را درست کنیم، خودشان ملتفت نیستند اما عملًا 

در چهارچوب نقشه دشمن حرف می زنند و اقدام می کنند. 
حضرت آیت الله خامنه ای تصریح کردند: آنها که می گویند 
دولت باید برکنار شود در نقشه دشمن نقش آفرین هستند. دولت 
باید سرکار بماند و با قدرت، وظایف خود را در حل مشکلات 

انجام دهد. 
ایشان همچنین به حقوق و تکالیف دولت و مجلس اشاره 
کردند و افزودند: هر دو قوه باید ضمن برخورداری از حقوق خود، 
کرامت طرف مقابل را حفظ کنند و سه قوه با هم افزایی مشکلات 

را از پیش ملت بردارند. 
رهبر معظم انقلاب در پایان سخنانشان با اشاره به سخنان امام 
خمینی درباره دست قدرت خدا بر سر ملت ایران و نظام اسلامی 
افزودند: ما هم این دست قدرتمند خدا را احساس می کنیم، 

قدرتی که در ایمان ملت متجلی است. 
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنانشان نیز با اشاره 
به فرا رسیدن ماه ذی الحجه ماه دعا و توسل و تضرع به درگاه 
الهی، خاصیت ایمان و اتکا به خدا را ایجاد امید، اعتماد به نفس 
و شکست ناپذیری دانستند و خاطرنشان کردند: ملت ایران با 
برخورداری از این ایمان، چهل سال است که در مقابل قدرتهای 
متکبر دنیا با قدرت تمام ایستاده است و باید روز به روز بر این 

توانایی افزوده شود. 

عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان می گوید که 
این شورا به یکی از نمایندگان مجلس به دلیل اظهاراتش درباره 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تذکر داده است. 
نجات الله  و  مجلس  رئیسه  هیأت  عضو  کاتب،  غلامرضا 
ابراهیمیان، عضو حقوقدان شورای نگهبان می گویند این تذکر 
در حیطه وظایف شورای نگهبان نیست.در جریان استیضاح 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مجلس، اتهاماتی از سوی 
استیضاح کنندگان علیه علی ربیعی مطرح شد. نمایندگان مخالف 
ربیعی، او را متهم به لابی گری، پیشنهاد رشوه و خرید رأی کردند. 
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
و حسن نوروزی، سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی دو 
نماینده ای بودند که در جلسه استیضاح وزیر تعاون، رفاه، کار 
و امور اجتماعی بیشترین اتهامات را نسبت به ربیعی مطرح 
کردند، اما سخنگوی شورای نگهبان نگفته است کدام یک از این 

نمایندگان احضار و مورد مؤاخذه قرار گرفته اند. 

* تذکر شورای نگهبان
این  از  یکی  به  می گوید  نگهبان  شورای  حالا سخنگوی 
نمایندگان تذکر داده شده است. کدخدایی در نشست خبری 
اخیر خود اعلام کرده است: »یک نماینده مطلبی را علیه یکی 
از وزیران مطرح کرد. وزیر مذکور در نامه ای به شورای نگهبان 

کذب بودن این مطلب را همراه با اسناد و مدارکی برای ما فرستاد. همکاران ما این 
نماینده را خواستند و به وی تذکر دادند و گفتند بیان این مسائل می تواند در سرنوشت 

و صلاحیت آینده شما تأثیرگذار باشد.«

* وظیفه شورای نگهبان
بر اساس اصل  نود و نهم قانون اساسی، شورای  نگهبان،  نظارت  بر انتخابات  

مجلس  خبرگان  رهبری ، ریاست  جمهوری ، مجلس  شورای  اسلامی  و مراجعه  
به  آرای عمومی  و همه پرسی  را بر عهده  دارد. شورای نگهبان در نظر تفسیری 
که سال 1370 از این اصل ارائه داده می گوید: »نظارت مذکور در اصل نود و 
نهم )99( قانون اساسی استصوابی است و شامل تمام مراحل اجرایی انتخابات 
ازجمله تأیید و ردصلاحیت کاندیداها می شود.« با این حال در تمامی متون 
وجود  اسلامی  شورای  مجلس  بر  نگهبان  شورای  نظارت  از  سخنی  قانونی، 

ندارد.

* کاتب: شورای نگهبان نمی تواند به نمایندگان تذکر 
دهد

غلامرضا کاتب، عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
از تذکر شورای نگهبان به نمایندگان مجلس اظهار بی اطلاعی 
می کند، اما تأکید دارد این شورا نمی تواند به نمایندگان تذکر دهد. 
او به ایرناپلاس می گوید: شورای نگهبان نمی تواند به نمایندگان 
مجلس به دلیل اظهاراتی که در طول دوران نمایندگی دارند تذکر 
دهد. اگر هم در طول چهار سال نمایندگانی خلافی از آنان سر 
بزند این هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان است که وظیفه دارد به 
آن رسیدگی کند. چنین اتفاقی که شورای نگهبان بخواهد تذکر 

بدهد تاکنون سابقه نداشته است. 

* تذکر به نمایندگان از وظایف شورای نگهبان نیست
نجات الله ابراهیمیان، عضو حقوقدان شورای نگهبان هم در این 
باره به ایرناپلاس می گوید: تذکر به نمایندگان مجلس در وظایف 
شورای نگهبان قید نشده است. او در پاسخ به این سؤال ایرناپلاس 
که آیا در جریان تذکر شورای نگهبان به یکی از نمایندگان 
مجلس به دلیل اظهاراتش درباره علی ربیعی قرار دارد یا خیر 

اظهار بی اطلاعی می کند. 
ابراهیمیان اما در همین حال می گوید: منظور آقای کدخدایی 
از بیان تذکر به نماینده مذکور این بوده که شورای نگهبان 
اگر نماینده ای تخلف کند، آن سابقه را در پرونده او درج می کند و هنگام بررسی 

صلاحیت ها در دوره ها، این تخلف را درنظر می گیرد. 
عضو حقوقدان شورای نگهبان در حالی می گوید منظور کدخدایی از تذکر به 
نمایندگان »در نظر گرفتن تخلف ها هنگام بررسی صلاحیت برای دوره های بعدی« 
است که سخنگوی شورای نگهبان به صراحت در نشست خبری خود اعلام کرده بود 

»همکاران ما این نماینده را خواستند و به وی تذکر دادند.« 

رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار هزاران نفر از قشرهای مختلف مردم:

جنگ نخواهد شد و با آمریکا مذاکره نخواهیم کرد

پاسخی به اقدام جدید یک نهاد نظارتی؛ 

شورای نگهبان حق تذکر به نمایندگان مجلس را ندارد 

نگاهی به فهرست سخنرانان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران

تک صدایی عامل کم اقبالی به نماز جمعه
»اقبال جوانان به برخی نماز جمعه ها کم شده«،این نظر سخنگوی هیأت رئیسه 
مجلس خبرگان رهبری است. برخی این کم اقبالی را به جناحی شدن تریبون نماز جمعه 
مربوط می دانند. بررسی سخنرانان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران از ابتدای سال 
جاری این نظر را به نوعی تأیید می کند. آیت الله سید احمد خاتمی، امام جمعه موقت 
تهران در نشست خبری تیر ماه امسال در پاسخ به پرسشی درباره افزایش فاصله میان 
جوانان و تریبون های نماز جمعه و حوزه های علمیه، صراحتاً اعلام کرده که اقبال جوانان 
به برخی از نمازهای جمعه کاهش یافته است. بررسی ها نشان می دهد که از ابتدای سال 
تاکنون از 2۶سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه تهران، تنها سه سخنرانی به مدیران 

دولتی سپرده شده و باقی در اختیار جریان اصولگرا بوده است. 
* نسخه حاج علی اکبری برای اقبال به نمازجمعه 

شاید بتوان علت این مسئله را در متن سخنرانی های ائمه جمعه و همچنین سخنرانان 
پیش از خطبه ها جستجو کرد. برخی معتقدند که تنها یک جناح فکری و سیاسی 
می تواند از تریبون نماز جمعه با مردم سخن بگوید و همین عامل هم بر شنوندگان نماز 
جمعه تأثیر گذاشته است. شاید از همین رو است که یکی از سرفصل های سخنرانی 
حجت الاسلام حاج علی اکبری، رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه در چند ماه 
اخیر »جوانگرایی« در نماز جمعه است. احتمالا او هم خطر کاهش حضور جوانان در این 
مراسم عبادی_سیاسی را دریافته است و به همین خاطر بر برنامه ریزی برای افزایش 
حضور ائمه جمعه جوان تر، تغییرات محیطی و طراحی یک سامانه برای جذب نسل 

جدید تأکید می کند.
* چه کسانی در نماز جمعه تهران سخنرانی کرده اند؟

هرچند اطلاعات دقیقی از سازوکار انتخاب سخنرانان پیش از خطبه های نمازجمعه 
وجود ندارد، اما فهرست اسامی آن ها می تواند تا حدی به شفافیت ماجرا کمک کند. از 
ابتدای سال جاری به غیر از مقامات دولتی، چهره های اجتماعی و سیاسی مختلفی از 
تریبون نماز جمعه سخنرانی کرده اند که نگاهی به سوابق و گرایش های این شخصیت ها 
نشان می دهد که بیشتر متعلق به یک جناح سیاسی هستند.19مرداد1397، حسن 
بنیانیان، رئیس کمیسیون فرهنگی شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به ضرورت 
کار فرهنگی در کشور، آن را راهکار برای رفع قانون گریزی های مردم دانست. 12مرداد 
1397، نصرت الله لطفی، قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در سخنرانی پیش 
از خطبه ها به مقایسه اعتراضات دی ماه سال گذشته با حوادث سال 88 پرداخت. 5 
مرداد 1397، یوسفعلی قربانی، فرمانده هوانیروز ارتش جمهوری اسلامی طی سخنرانی، 
منافقین را تهدید و علی دهقان، نماینده اتحادیه دانشجویی دفتر تحکیم وحدت، 
اصلاح طلبان را متهم به تنها گذاشتن دولت برای کسب کرسی های مجلس آینده کرد. 
اظهارنظرهای وی به دلیل اقدامات خاصش در دانشگاه، انتقاداتی را در پی داشت. 29 
تیرماه، حجت الاسلام سید علی قاضی عسگر، نماینده مقام معظم رهبری در امور حج 
و زیارت میهمان نماز جمعه بود. 22 تیرماه، انوشیروان محسنی بندپی، معاون وزیر رفاه 
و رئیس سازمان بهزیستی به رشد آسیب های اجتماعی در جامعه پرداخت. غلامعلی 
افروز، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران نیز در این مراسم سخنرانی کرد. 15تیرماه، 
حجت الاسلام سید صدرالدین شریعتی، رئیس سابق دانشگاه علامه طباطبایی که سابقه 
ایراد اتهامات عجیب به استادان این دانشگاه را دارد، به انتقاد از اختلاس گران و کسانی 
که ارز دولتی دریافت کرده اند، پرداخت. هشت تیرماه، رضا اردکانیان، وزیر نیرو به موضوع 
تحرکات مردم در برخی از شهرها به بهانه بی آبی پرداخت و سعداله زارعی، کارشناس 
روابط بین الملل نیز درباره بحران یمن سخنرانی کرد. اول تیر ماه، مهدی چمران رئیس 
سابق شورای شهر تهران به مناسبت سالگرد برادرش، شهید مصطفی چمران سخنرانی 
کرد و حجت الاسلام محمدجعفر منتظری، دادستان کل کشور نیز به طرح موضوع فساد 
در قوه قضائیه واکنش نشان داد و تأکید کرد »تعمیم موارد محدود فساد به کل دستگاه 
قضا برای شکستن اقتدار این قوه است.«25 خرداد، به دلیل همزمانی با عید فطر نماز 
جمعه برگزار نشد. 18خردادماه، علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی سخنران 
نمازجمعه تهران در روز قدس بود. 11خرداد، حجت الاسلام محمدمهدی ماندگاری در 
سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه تهران از اشرافی گری برخی مسئولان انتقاد 
کرد. چهار خرداد، حجت الاسلام علیرضا پناهیان در سخنان خود تأکید کرد »واعظان 
باید در شب های قدر از سیاست و جامعه صحبت کنند.«28 اردیبهشت، حجت الاسلام 
ناصر رفیعی در بخشی از سخنرانی خود به نقد اخلاق در جامعه اسلامی پرداخت. 
21 اردیبهشت، سعداله زارعی، کارشناس سیاست خارجی و از ستون نویسان روزنامه 
کیهان در بخشی از سخنان خود راهکاری برای افزایش قدرت ایران در منطقه ارائه 
کرد. 14 اردیبهشت، حجت الاسلام عبدالحسین معزی، نماینده ولی فقیه در هلال احمر 
گزارشی از اقدامات این نهاد ارائه کرد. سید محمد بطحایی، وزیر آموزش و پرورش نیز 
در سخنرانی های پیش از خطبه، برنامه های وزارتخانه متبوعش را به حاضران ارائه کرد. 
هفت اردیبهشت، علیرضا احمدی، نایب رئیس شورای عالی استان ها درباره وظایف 
شوراها و اقدامات آن ها شفاف سازی کرد.31 فروردین، سردار حسین سلامی، جانشین 
فرمانده کل سپاه پاسداران در گلایه از نیروهای داخلی گفت: »برخی از دوستان ما 
پژواک صدای دشمن می شوند.«24 فروردین، امیر سرتیپ کیومرث حیدری، فرمانده 
نیروی زمینی ارتش ضمن دفاع از صنعت موشکی کشور، تأکید کرد که دشمن نمی تواند 
اقدامی علیه ایران بکند.17 فروردین، دریادار حبیب الله سیاری، رئیس ستاد مشترک 
ارتش با تأکید بر اینکه برای افزایش قدرت دفاعی خود از هیچ کس اجازه نمی گیریم، گفت 
اگر قدرت دفاعی خود را بالا ببریم کسی جرئت نمی کند ما را تهدید کند. محمدامین 
مهدی پور، نماینده اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان، دومین سخنران آن روز بود. 
وی از اجرای سیاست اقتصاد مقاومتی انتقاد کرد و مسئولان را سرتا پا فرنگی خواند و 
از قوه قضائیه خواست با جنجال های رسانه ای در هر زمینه ای برخورد کند. 10فروردین، 
محمدحسن قدیری ابیانه، سفیر دولت نهم و دهم در مکزیک، ضمن نقد مصرف کالای 
خارجی در ایران، بر حمایت از تولید و مصرف کالای داخلی و ایرانی تأکید کرد. سه 
فروردین، محمدحسین صفارهرندی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و از وزرای 
دولت احمدی نژاد با انتقاد از سیاست ها و قوانین مربوط به واردات، تأکید کرد: »دولتی ها و 
مسئولان نباید سنگ جلوی پای تولیدکنندگان داخلی بیندازند.«به این ترتیب، از مجموع 
25 سخنران پیش از خطبه های نمازجمعه تهران، تنها سه چهره غیراصولگرا و هم راستا 

با دولت و اکثریت مجلس هستند. 
* تک جناحی یک علت کم اقبالی به نماز جمعه 

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی، عضو مجلس خبرگان رهبری در گفت وگو با 
ایرناپلاس درباره علل بروز این مسئله و تأثیر سپردن این تریبون به گروه های خاص 
می گوید: سپردن تریبون نماز جمعه به گروه های خاص تنها علت کاهش اقبال عمومی 
به نماز جمعه نیست، بلکه می تواند یکی از دلایل آن باشد. وی با اشاره به اینکه شاید این 
موضوع بتواند عامل دافعه یا جاذبه باشد، تصریح می کند: نمازهای جمعه و مراسم های 
مذهبی متعلق به این جناح یا آن جناح نیست. امام حسین )ع( برای همه است، 
مراسم های مربوط به ائمه باید برای همه باشد. یعنی به این دو عرصه رنگ سیاسی بازی 

و جناحی ندهیم. 
* نباید مداحی ها را سیاسی کرد

این عضو مجلس خبرگان با بیان اینکه عرصه های عمومی را باید برای عموم بگذاریم، 
تأکید می کند: نماز جمعه، خطبه ها و سخنرانی های آن را نباید سیاسی کنیم. علاوه بر 
این، نباید اجازه دهیم مداحی که در عزاداری ها انجام می شود، رنگ و بوی سیاسی به 
خود بگیرد. این ها باید برای همه باشد، بگذاریم جایی برای همه وجود داشته باشد. هاشم 
زاده هریسی در همین راستا می افزاید: مگر ما از این سیاسی کاری ها و جناح سازی ها چه 
خیری دیده ایم که برای آن اصالت قائل شویم؟! چه نتیجه ای جز ضربه زدن به کشور و 
نظام داشته است؟! نتیجه این رفتارها، وضعیتی است که امروز می بینیم. وی با تأکید بر 
اینکه رفتارهای جناحی برکت خدا را هم از ما گرفته است، می گوید: این نوع رفتار باعث 
تهمت پراکنی، بدبینی، خشونت، خدشه دار کردن اتحاد و آلوده کردن مقدسات شده 
است. چرا که این کارها عموماً به نام اسلام انجام می شود و به اسلام ضربه می زند. این 
عضو خبرگان رهبری با طرح این پرسش که چرا ما با جناح بازی باید تریبون های نماز 
جمعه را آلوده کنیم، پیشنهاد می کند: بهتر است رفتارهای جناحی را در جایی جز نماز 

جمعه انجام دهند.
*  نماز جمعه برای عموم است

هاشم زاده هریسی با اشاره به اینکه برخی، از تریبون نماز جمعه و مراسم های 
مذهبی مسائلی را مطرح می کنند که عقاید دیگران را لگدکوب می کند، می افزاید: 
همین موضوع ممکن است باعث پشیمانی فرد از حضور در این مراسم ها شود. برخی 
شعرهای سیاسی علیه این جناح و آن جناح می خوانند و باعث آزردگی دیگران 
می شوند. در حالی که این افراد برای خدا به این مراسم ها آمده اند. چه دلیل دارد 
ما آن ها را آزرده کنیم؟ وی در ادامه به برگزارکنندگان نماز جمعه توصیه می کند: از 
سخنرانان و خطیبان بخواهند این مسائل را رعایت کنند، بدانند نماز جمعه برای عموم 

است و همه در آن مشترک هستیم. 
*  نماز جمعه؛ تبلور وحدت!

نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان با تأکید بر اینکه بالاخره وحدت 
ما باید در جایی متبلور شود، هشدار می دهد: اگر در چنین فرصت هایی امکان حضور 
برای همه را فراهم نکنیم، در مواقعی که کشور نیاز به حضور همگانی دارد نیز مردم 
به صحنه نخواهند آمد. چراکه حس می کنند از صحنه ها رانده شده اند. این ها مواردی 
است که باید رعایت کنیم. آیت الله هاشم زاده هریسی با اشاره به اینکه ما نباید کاری 
کنیم که مردم از کشور رانده شوند، می گوید: البته عوامل دیگری هم در دور شدن 
مردم این مراسم ها مؤثر است. نارضایتی های آن ها از وضعیت اقتصادی، بیکاری و 
بی توجهی مسئولان به مسائل داخلی و پرداختن به مسائل خارجی و ارائه نسخه برای 
اداره جهان، همگی می تواند بر مخاطبان نماز جمعه اثرگذار باشد و حتی دیگر امور 

اسلامی را تحت الشعاع قرار دهد. 

نکتـه
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 ـ،   ـتبارك وتعالى  اگر ]این گونه[ نبود كه خداوند 
امیر مؤمنان علیه السلام را براى فاطمه آفرید
 در روى زمین، از آدم و غیرِ آن، همسنگى 

براى او یافت نمى شد 

سه شنبه - 23 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4625

افزایش بلیت هواپیما با شیب ملایم 50 درصد!کاریکاتور

طرح:  محمد على رجبى 

فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( استان قم گفت: شاعران با اشعار خود می توانند 
در امر تحکیم معارف اسلامی، ارزش های انقلاب اسلامی و بصیرت افزایی جامعه نقش 

بسزایی داشته باشند. 
سردار غلامرضا احمدی در نشست صمیمی شاعران و مدیران فرهنگی و هنری استان 
قم در سالن اجتماعات مجتمع فرهنگی - هنری شهید سید مرتضی آوینی، افزود: یکی از 
شئونات دفاع، در عرصه فرهنگ است که در این زمینه هر کسی باید به وظیفه خود عمل 
کند.وی با بیان اینکه امروز نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران نیازمندهایی دارد و همه 
ما در تامین آن وظیفه داریم، افزود: یکی از این نیازمندی ها در زمینه مسائل فرهنگی و 

هنری است.وی در ادامه با بیان ویژگی های قم اظهار کرد: قم در زمینه فقه، فقاهت، علم 
و ادبیات دارای جایگاه بی نظیری است و باید در محفل شعری که در این استان برگزار 
می شود، شاعران انقلابی حضور فعال داشته باشند. احمدی بر لزوم مقابله با نقشه های 
دشمنان تاکید و بیان کرد: دست و پایی که دشمن می زند به دلیل عجز و ناتوانی اش در 
برخورد با انقلاب اسلامی ایران است و به لطف خداوند به هدف های خود برای مقابله با 
انقلاب اسلامی نخواهد رسید.وی گفت: در معرکه 7 ساله ای که جریان تکفیری منطقه را 
درگیر خود کرده است، جوانان قمی برای حضور در میدان مقابله با جریان تکفیری حضور 

بسیار فعالی دارند و در این مساله جزو استان های برتر کشور هستند. 

فرمانده سپاه استان قم: 

شاعران در امر تحکیم ارزش های انقلاب تلاش کنند 

نامحـرمانه
هشدار کرباسچی به نهادهای امنیتی درباره احمدی نژاد

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی گفت: احمدی نژاد نمی تواند اپوزیسیون خوبی باشد 
همان طور که حاکم خوبی نبود. چرا در حالی که یک نطق ساده اصلاح طلبان در مجلس 
یا دیگر اقشار اجتماعی مانند سران احزاب، دانشجویان، روزنامه نگاران و... یا حضور آنان در 
تریبون های رسمی کشور با واکنش شدید نهادهای قضایی و امنیتی مواجه می شود؛ اما با 
تحرکات احمدی نژاد برخوردی نمی شود؟ اکنون فرصت مناسبی است که درباره همه جزئیات 
دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد نقد آزاد صورت گیرد؛ و حمایت او از افرادی مانند سعید 
مرتضوی یا افشاگری های او در مجلس شورای اسلامی یا اقدامات او در جریان مناظره های 
سخنان  من  اعتقاد  به  گیرد.  قرار  بررسی  مورد  دیگر  موارد  و  نظام  ارکان  علیه  انتخاباتی 
احمدی نژاد پرده از توطئه ای علیه دولت و نهادهای قانونی کشور بر می دارد که لازم است 
نهادهای امنیتی و نیروهای سیاسی کشور با احتیاط و هوشیاری با آن برخورد کنند تا رابطه ای 

که میان سوءاستفاده از اعتراضات دی ماه 9۶ و بالا رفتن نرخ ارز به وجود آمده تکرار نشود.

رئیس کل سابق بانک مرکزی باید ممنوع الخروج شود 
نوروزی سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت : از آنجایی که سیف، چندین 
سال اختیارات مالی و پولی کشور را بر عهده داشته  و حتی معاون ارزی اش هم دستگیر شده 
است، باید ممنوع الخروج شود. ممنوع الخروجی سیف باعث می شود که اگر تخلفی در حیطه 
وظایفش صورت گرفته باشد، بتوانیم از وی سوال کنیم . از سوی دیگر اسناد پولی و بانکی ما 
نباید در اختیار دشمنان قرار گیرد. نه تنها سیف، بلکه هر مسئول دیگری حتی در حد روسای 
بانک ها هم باید پس از اتمام دوره کاری خود حداقل یک سال در کشور بمانند تا از آنان در 
صورت لزوم سوال و جواب شود. مطالبه ما از قوه قضائیه این است که عدالت را در مجازات 

اخلالگران اقتصادی برقرار کند.

واعظی: حساب لاریجانی از مجلس جدا می دانیم!
رئیس دفتر رئیس جمهور درباره نامه اخیر رئیس جمهور به علی لاریجانی رئیس  مجلس 
شورای اسلامی و اینکه برخی محتوا و لحن این نامه را تهدیدآمیز تلقی کردند،گفت: اینگونه 
نیست. آقای رئیس جمهور در نامه اخیرشان به آقای لاریجانی اعلام کردند که طبق قانون در 
زمان مقرر در مجلس حاضر خواهند شد و به این خواسته برخی نمایندگان احترام خواهند 
گذاشت. این نامه اصلا تهدیدآمیز نبوده و استنباط تهدید از آن استنباط درستی نیست، ما 
حساب آقای علی لاریجانی را از مجلس جدا می دانیم. موضوعی که در این خصوص مطرح 
بوده این است که مدل جمع آوری امضا ایراد داشته است. ضمن اینکه رئیس جمهور همانطور 
که گفتند وقتی نماینده ای در صحن علنی سوال کند، بدون شک ایشان هم راحت تر می توانند 

به آن سوال در صحن علنی پاسخ دهند..

درخواست احمدی نژاد رد شد
طبق اعلام یکی از مسئولان وزارت کشور، به لحاظ فقدان شرایط قانونی استانداری تهران 
با درخواست احمدی نژاد برای برگزاری تجمع موافقت نکرد.محمود احمدی نژاد چندی پیش 
در صفحه تلگرام خود خواستار برگزاری تجمع شده بود. بهرام سرمست رئیس کمیسیون 
ماده 10 احزاب در این مورد گفت: تاکنون درخواستی از سوی احزاب برای برگزاری تجمعات 
نداشتیم اما یک درخواستی از سوی آقای احمدی نژاد به وزیر کشور داده شد که ما آن را به 
استانداری ارجاع دادیم که این نهاد با استناد به ماده 13 احزاب چون شرایط لازم را نداشتند، 
موافقت نکردند. وی تاکید کرد : تقاضای تجمع را باید دبیران احزاب به فرمانداری ارائه دهند.

 
نماینده مجلس سد می سازد تا از مردم رای بگیرد!

مسعود تجریشی، معاون محیط زیست انسانی گفت: آب در کشور به یک ابزار سیاسی 
تبدیل شده، نماینده مجلس برای مردمش سد می سازد تا رای بگیرد، بیشتر مسائل مربوط 
به انتقال آب مان سیاسی شده تا فنی. اگر مسائل آب را ما سیاسی ببینیم و به منافع آدم ها 
توجه کنیم نه منافع کشور؛ بدون شک تغییراقلیم ما را نابود خواهد کرد. کشاورزی تعطیل 
می شود، جابه جایی جمعیت صورت می گیرد و مناطق مربوط به کشاورزی کانون گردوخاک 

تبدیل می شود.

احتمال افزایش قیمت بنزین برای مقابله با قاچاق
علیرضا محجوب، رئیس فراکسیون کارگری مجلس گزارش داد: مصرف فعلی بنزین کمی 
شگفت انگیز است و بوی قاچاق و خروج از مرزها می دهد، این میزان مصرف؛ عده ای را ثروتمند 
و عده ای را جلوی چشم مردم رانتخوار بار می آورد و سیستم را خراب می کند. بنابراین اگر 
ایده ای برای افزایش قیمت وجود دارد فقط برای جلوگیری از قاچاق و مصرف اضافه است. 

ضمن اینکه باید گفت مصرف اضافه از قاچاق هم بدتر است.

امیر آبادی نماینده قم : دخترانم خانه دار هستند
احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه مجلس  و نماینده مردم قم با پیوستن به 
کمپین »فرزندت کجاست« اعلام کرد که دو دختر دارم که ازدواج کردند، یکی از آنها در قم 
و دیگری ساکن تهران است. هر دو خانه دار هستند.پسرم هم در مقطع کارشناسی در یکی از 

دانشگاه های قم مشغول به تحصیل است.

عذرخواهی پورابراهیمی از پزشکیان و خانواده اش
پورابراهیمی، نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه انتقادات 
جدی به آقای پزشکیان دارم، بیان کرد: ای کاش من در مجلس نامی از فرزند کسی نمی 
بردم، هرچند یادداشت یکی از همکارانم بود که به من داد. پورابراهیمی گفت: من از آقای 
پزشکیان و خانواده ایشان عذرخواهی می کنم. البته انتقادات جدی به نوع عملکرد ایشان 

داشته و دارم.

چرایی مدیریت مصرف آب

امروزه تبدیل شدن موضوع آب به عنوان یکی از چالش های اصلی جهان و ایران، تصمیم گیران 
حوزه آب کشور را ناگزیر به انتخاب راهکار مدیریت مصرف به جای مدیریت تأمین کرده است.

در مدیریت تأمین، رویکرد اصلی پاسخگویی به تقاضای آب از طریق توسعه منابع آب و افزایش 
تأسیسات آب رسانی و جمع آوری و تصفیه فاضلاب ها است، در حالی که در مدیریت تقاضا هدف 
پاسخگویی به نیازهای آبی از طریق افزایش بهره وری و کارآمدی آب و اعمال انضباط در مصرف 
صحیح و بهینه آن است.مدیریت تقاضا با چهار رویکرد اصلاح قوانین و مقررات، اصلاح تأسیسات و 
تجهیزات، ترویج استفاده از تجهیزات کاهنده مصرف و آموزش همگانی و مجموعه اقدامات فرهنگی 
صورت می پذیرد.این رویکردها در دو قالب اصلاحات رفتاری و اصلاحات ابزاری شکل می گیرد. از 
سوی دیگر کنترل مجموعه عواملی که بحران کم آبی را تشدید می کند بسیار حائز اهمیت است. 
توسعه متوازن مناطق مختلف کشور و به حداقل رساندن مهاجرت به مراکز بزرگ جمعیتی در 
حفاظت کیفی و کمی منابع آب بسیار حائز اهمیت است و توازن میان اندوخته منابع آبی و نیازهای 
بخش های گوناگون مصرف که هدف آنچه از آن به انقلاب آبی نام برده می شود را در سطوح مختلف 

منطقه ای، ملی و بین المللی به دنبال خواهد داشت.
*  برچسب راندمان مصرف آب

طرح نصب برچسب راندمان مصرف آب از جمله طرح هایی است که به کاهش مصرف آب در 
بعضی از بخش های مصرف می انجامد.  البته این طرح در مورد سایر مؤلفه های انرژی از قبیل برق 
و گاز پیش از این استفاده شده است و در آینده نه چندان دور بر روی وسایل آب بر نصب خواهد 
شد.جزییات این طرح به این صورت است که بر روی تمام ادوات آب بر از قبیل انواع شیرآلات آب، 
سر دوش های حمام، ماشین های لباس شویی و ظرف شویی، کولرهای آبی، آب شویه و... می توان 
برچسب هایی تعبیه کرد که اطلاعاتی راجع به میزان مصرف آب در آن وسیله را به مصرف کنندگان 
ارائه دهد.در حقیقت هر چه از وسیله مورد نظر بتوان با مصرف آب کمتر، خدمات با کیفیت بهتری 
را دریافت کرد، آن وسیله به لحاظ راندمان مصرف آب در رتبه بالاتری قرار خواهد گرفت و امتیاز 
بیشتری را کسب می کند.این طرح در کشورهایی مانند استرالیا و هنگ و کنگ اجرا شده و بسیاری 
از تولیدکنندگان وسایل آب بر ملزم به نصب چنین برچسب هایی بر روی ادوات مصرف کننده آب  
شده اند و چنانچه وسیله آب بر به لحاظ مصرف آّب راندمان قابل قبولی نداشته باشند برچسب 
راندمان آب به آن تعلق نمی گیرد.اطلاع رسانی به مصرف کننده از میزان مصرف آب در محصول مورد 
نظر، افزایش آگاهی عمومی درزمینهٔ حفاظت از آب، تشویق تولیدکنندگان به ساخت محصولات با 

راندمان مصرف آب بالا و کمک به رفع مشکل کم آبی از اهداف این طرح به شمار می رود.

و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
تجارت استان قم گفت: با وجود این که 
برخی از صنایع پرآب بر می توانند سطح 
تولید و اشتغال بالایی را ایجاد کنند، 
اما قم مکان مناسبی برای استقرار این 
گونه صنایع نیست و مسئولان در این 
رابطه، مصالح زیست محیطی را به منافع 

اقتصادی ترجیح می دهند. 
محمود سیجانی بیان کرد: رعایت 
استانداردهای محیط زیستی در حوزه 
صنعت یکی از مهمترین دغدغه های 
مردم و مسئولان استان است و با وجود 
از دست دادن برخی سرمایه گذارهای 
اقتصادی، اجازه استقرار صنایع پر آب بر 

در قم داده نمی شود.
وی گفت: بیش از 40 درصد اشتغال 

استان در بخش صنعت جریان دارد اما 
سهم این بخش از منابع آبی حدود 2 
درصد است، در همین راستا براساس 
اولویت  شده  انجام  های  ریزی  برنامه 
استقرار صنایع در قم با تولیدکنندگانی 
است که برای فعالیت خود به کمترین 
توانند  می  و  دارند  احتیاج  آب  میزان 
پیشرفته  های  دستگاه  از  استفاده  با 
چرخه  به  را  خود  استفاده  مورد  آب 
تولید بازگردانند. وی در ادامه با اشاره 
در  آب  مصرف  کاهش  راهکارهای  به 
واحدهای صنعتی، گفت: ارائه تسهیلات 
برای  به صاحبان صنایع  قیمت  ارزان 
تجهیز کارخانه های خود به جدیدترین 
فناوری های روز و تغییر الگوی تولید 
محصول در واحدهای صنعتی، می تواند 

نقش موثری در کاهش میزان مصرف 
آب در بخش صنعت داشته باشد.

و  معیار  کرد:  بیان  سیجانی 
استانداردهای اداره کل حفاظت محیط 
واحدهای صنعتی  باید توسط  زیست 
سازمان  و  شود  رعایت  قم  در  فعال 
صاحبان  از  تجارت  و  معدن  صنعت، 
صنایعی که برای کاهش وابستگی به 
منابع آبی و همچنین کم کردن سطح 
آلایندگی های خود تلاش می کنند، 

حمایت می نماید.
وی افزود: تصمیم گیران اقتصادی 
استان به عنوان شهروندان ساکن در قم 
مراقب رعایت مسائل محیط زیستی و 
رعایت استانداردهای بهداشتی در فرآیند 
تولید هستند و براساس قوانین موجود 

همچون قانون هوای پاک، اجازه استقرار 
صنایع آلاینده را نمی دهند.

2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، 
متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از 
این تعداد 2 هزار و 25۶ واحد مربوط 
به صنایع کوچک، 75 واحد مربوط به 
صنایع متوسط و ۶3 واحد مربوط به 
صنایع بزرگ است؛ همچنین بیش از 
53 هزار تن در واحدهای صنعتی استان 

فعالیت می کنند. 
صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و 
فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و 
چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 

سیرو و طغرود است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

قم شهر استقرار صنایع پرآب بر نیست 

استاندار قم با بیان اینکه تنها صرافی ها مجاز به انجام 
مبادلات ارزی هستند خواستار برخورد جدی با دلالان ارز 

در هسته ی مرکزی شهر قم شد.
سید مهدی صادقی استاندار قم در دومین جلسه 
کمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت بر قاچاق کالا 
و ارز که در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، با 
تاکید بر ضرورت هماهنگی دربحث مبارزه با قاچاق کالا با 
استان های مقصد، اظهار کرد: باید مکاتباتی در این زمینه 
صورت گیرد و با پیگیری مسائل، زمینه های قاچاق بین 

استان قم و سایر استان ها کاهش یابد.
استاندار قم به اهمیت فرهنگ سازی در جامعه برای 
مقابله با قاچاق کالا و ارز اشاره و تصریح کرد: کمیته 
فرهنگی ذیل این کمیسیون نیز بایستی برنامه محور 
بوده و در کنار برخورد با متخلفین برای فرهنگ سازی 
در جامعه در راستای مبارزه با قاچاق برنامه ی عملیاتی 
داشته باشد. صادقی در ادامه به برنامه برخورد با موتور 
سیکلت های متخلف یا موارد مشمول قاچاق اشاره کرد 
و افزود: باید تمهیداتی اندیشیده شود تا در کنار برخورد و 
دستگیری متخلفین برای کاهش فرآیند های ایجابی برای 
ناجا در این زمینه کار شود. نماینده عالی دولت در استان 

با ابراز خرسندی از کاهش جلب قاچاقچیان خرده کالا و 
ارز در استان با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 
ادامه داد: باید با کار تشکیلاتی و سازمان یافته برای کشف 
شبکه های بزرگ و سر منشاء قاچاق کالا و ارز، این معضل 

را بصورت ریشه ای حل کنیم.
وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به ضرورت 
شناسایی و برخورد قانونی با دلالان ارز در هسته مرکزی 
شهر، اظهار کرد: باید تمهیدات لازم برای ساماندهی 
مبادلات ارزی در اطراف حرم توسط صرافی های مجاز و 
در چارچوب مشخص شده از سوی مراجع ذیصلاح برای 

تامین نیاز زائرین فراهم شود.
* لزوم هماهنگی با استانهای مرزی در موضوع 

قاچاق ارز 
در ابتدای این جلسه نیز سید محمدرضا هاشمی 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم با اشاره 
به تاکید استاندار بر رسیدگی به موضوع دلالان ارز در 
محدوده حرم مطهر، گفت: ظرف هفته آینده ساعات 
کاری صرافی های مجاز، برای ارائه ارز مورد نیاز زائرین در 

ساعات پایانی شب اصلاح می شود.
با  هماهنگی  لزوم  بر  تاکید  با  همچنین  هاشمی 

استانهای مرزی در موضوع قاچاق ارز، ادامه داد: در این 
مسیر برای توجیه زائرین در مورد قاچاق ارز با معاونین 
سیاسی امنیتی سایر استان ها هماهنگی صورت خواهد 
گرفت. وی با بیان تخلف برخی فروشندگان کالا در عرضه 
محصولات به بازار، اضافه کرد: اگرچه انبارهای معرفی 
شده از سوی این فروشگاهها نظارت می شود اما برخی 
از این فروشندگان در منازل و جایی بجز انبارهای معرفی 

شده فعالیت دارند که نیاز به تشدید بازرسی هاست.
اهمیت  به  قم  استانداری  امنیتی  سیاسی  معاون 
موضوع قاچاق کالا و ارز اشاره و خواستار برگزاری ماهانه 
کمیسیون برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت بر قاچاق کالا 

و ارز شد.
لازم به ذکر است در این جلسه ضمن ارائه گزارش 
اقدمات، کشفیات، پرونده ها و مصوبات فرماندهی انتظامی، 
سازمان صنعت معدن و تجارت و تعزیرات استان، گزارش 
چهارماهه برنامه های ابلاغی سال 97 بر اساس شاخص 
سنجش توسط سازمان صنعت معدن و تجارت، جهاد 
کشاورزی و شرکت پخش فرآورده های نفتی ارائه شد. 
همچنین عملکرد کارگروه های پیشگیری از وقوع جرم 

قاچاق کالا و ارز و کارگروه فرهنگی و تبلیغات بیان شد.

استاندار قم تاکید کرد:

ضرورت برخورد جدی با دلالان ارز در هسته مرکزی شهرقم 

نیم نگاه

فرمانده انتظامی استان قم گفت: چتر 
زودی  به  و  می یابد  توسعه  قم  امنیتی 
قم  امنیت  ارتقای  در جهت  طرح هایی 

عملیاتی می شود.
سردار عبدالرضا آقاخانی ظهر دیروز در 
نخستین نشست خبری  خود که در ستاد 
فرماندهی نیروی انتظامی قم برگزار شد با 
اشاره به اثرگذاری اصحاب رسانه در اهداف 
ناجا و تامین امنیت عنوان کرد: اصحاب 
رسانه و خبرنگاران دیده بان های ناجا 
هستند من نیز از حضور خبرنگاران در 

انعکاس رویدادها استقبال می کنم.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: یار 
و یاوران نیروی انتظامی، جمع اصحاب 
رسانه هستند و آنان بهترین ظرفیت را 
در ایجاد تعامل با جامعه و مردم و انتقال 

مطالبات فراهم می کنند.
وی تاکید کرد: من رسانه ای هستم 
و هر ماه یک نشست با اصحاب رسانه 
پل  خبرنگاران  چراکه  داشت  خواهیم 
انتقاد سازنده  و  ارتباطی مردم هستند 
خبرنگاران در جهت اصلاح امورات اهمیت 

زیادی دارد.
آقاخانی بیان کرد: یکی از اهداف مهم 
ناجا توسعه چتر امنیتی در قم است که 
به زودی تحقق می یابد و در برنامه های 
شش ماهه دوم سال طرح هایی در جهت 

ارتقای امنیت قم عملیاتی می شود.
وی در مورد این طرح ها تصریح کرد: 
2 پایگاه آگاهی در ماه آینده در جهت 
بهره برداری  به  بار آگاهی مرکز  تقسیم 

می رسد.
فرمانده انتظامی استان قم اظهار کرد: 
همچنین قرارگاه پلیس راه قم که آماده 

افتتاح است در ماه آتی به بهره برداری 
می رسد. وی بیان کرد: به زودی تعدادی 
از کلانتری های مصوب غیر دائم که در 
قم وجود دارد فعال می شود و در جهت 
ارتقای عده و تجهیزات پاسگاه و کلانتری 

ها اقدام می کنیم.
وی خاطرنشان کرد:استفاده کامل از 
توان همه دستگاهها و سازمان ها یکی 
دیگر از رویکردهای مهم است چرا که 
است که همه در  بسته مهمی  امنیت 

تامین آن شریک اند.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: نقش 
آفرینی رسانه می تواند در تامین امنیت 
حائز اهمیت باشد و ما رسانه را در کنار 

خود می بینیم.
وی افزود: اجرای طرح هایی در مقابله 
با باندهای بزه کاری همچون سرقت و مواد 
مخدر و ناهنجاری های اجتماعی یکی از 

برنامه های مهم در تامین امنیت است.
آقاخانی عنوان کرد: تقویت ارتباطات 
مردمی و حضور در میان مردم و مساجد 

در جهت شنیدن نظرات و دیدگاهها و 
ارتباط جامع با جامعه عظیم روحانیت 
و مراجع تقلید و ارتباط با خانواده شهدا 
و ایثارگران و بازنشستگان ناجا و طرح 
ارتقای معیشت کارکنان از دیگر برنامه 

های در دست اقدام است.
وی اظهار کرد: تعامل با اعضای شورای 
تامین مانند سپاه و اطلاعات و مجموعه 
امنیتی سیاسی استانداری قم و همچنین 
در  خوبی  رویکرد  که  قضائی  سیستم 
برخورد با پرونده های ارجاعی در اسرع 
شده  تعریف  اهداف  دیگر  از  دارد  وقت 
است. فرمانده انتظامی استان قم بیان کرد: 
همچنین طرح انتظام بندی استان قم به 
زودی به صورت میدانی در امور ترافیکی 
قم اجرایی می شود تا بتوان از سوانح و 

تصادفات کاست.
از دغدغه های مهم  وی گفت:یکی 
نیروی انتظامی توزیع جزئی مواد مخدر در 
قم است که به صورت محله ای در جهت 

مقابله با خرده فروشان اقدام می شود.

آقاخانی ادامه داد:برخورد با مزاحمین 
خیابانی و توجه به کلانتری ها و پاسگاهها 
در پاسخگوئی به مردم تشدید مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز به عنوان یکی از الویت 
های مهم از دیگر طرح های مهم در ایجاد 

امنیت است.
وی خاطرنشان کرد:استفاده از حضور 
پلیس افتخاری و ظرفیت بسیج و سپاه و 
علما و ارتقای کمی و کیفی خدمت رسانی 

از دیگر اهداف مهم است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 
در این آیین با بیان این که اصحاب رسانه 
این استان، آگاه، نجیب و پویا هستند 
گفت: اخبار قم منحصر به این استان نبوده 

و فرااستانی و فراملی است.
حسینی کاشانی ادامه داد: در قم 250 
نشریه مکتوب اعم از روزنامه، هفته نامه، 
ماهنامه، فصلنامه و غیره به چاپ می رسد 

و جایگاه رسانه های این استان بالاست.
سرهنگ مهرداد حاجی زاده، معاون 
اجتماعی فرمانده انتظامی استان قم نیز 
در این آیین با بیان این که از مردادماه 
سال گذشته تا مردادماه امسال، سه هزار 
و 899 خبر مربوط به حوزه انتظامی در 
رسانه های این استان منتشر شده گفت: 
تعامل اصحاب رسانه با نیروی انتظامی 
بسیار خوب است و انشاالله در آینده شاهد 
افزایش این تعامل در جهت رسیدن به 

امنیت اجتماعی باشیم.
همچنین در حاشیه این نشست از 
روح الله کرمانی خبرنگار روزنامه  ایمان 
بعنوان  خبرنگار برتر حوزه انتظامی قم به 
همراه تعداد دیگری از خبرنگاران رسانه 

های استان قم تجلیل شد.

فرمانده انتظامی استان قم :

چتر امنیتی قم توسعه می یابد 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم تشریح کرد

برنامه های هفته فرهنگی قم در مشهد 
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: هفته فرهنگی 
قم در مشهد الرضا با عنوان اخت الرضا از یکم شهریور لغایت 10 شهریورماه 

در مجموعه کوه سنگی به منظور معرفی استان قم اجرامی شود.
مجید رفیعی به ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده شهرداری به مناسبت 
هفته فرهنگی قم در مشهد مقدس پرداخت و اظهار داشت: دهه فرهنگی 
قم در مشهد الرضا با عنوان "اخت الرضا" از یکم شهریور لغایت 10 
شهریورماه در مجموعه کوه سنگی با حضور ادارات و دستگاه های فعال در 
حوزه هنر، فرهنگ و گردشگری و تولیدکنندگان استان به منظور معرفی 
استان قم اجرامی شود.مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم 
از فعالیت گسترده مجموعه های فرهنگی استان درمجموع 50 غرفه خبر 
داد و افزود: مسجد مقدس جمکران به عنوان یکی از مهم ترین قطب های 
فرهنگی مذهبی استان فعالیت گسترده ای داشته و برنامه هایی ازجمله 
دعای توسل، برنامه های ویژه شب های جمکران را به صورت زنده پخش 
کرده و کارشناسان مذهبی مسجد جمکران نیز در محل نمایشگاه حضور 
خواهند داشت.رفیعی یکی دیگر از مجموعه های حاضر در نمایشگاه را 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری معرفی کرد و گفت: 
این اداره کل به معرفی ظرفیت های گردشگری استان و صنایع دستی 
پرداخته و با حضور هنرمندان استان و تولید صنایع دستی در حوزه معرق 
و زینت آلات به صورت زنده هنرمندان به نام استان را نیز معرفی می کند.

وی ادامه داد: اداره کل اوقاف و امور خیریه استان نیز در کنار اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری به معرفی ظرفیت گردشگری 
مذهبی استان و امامزادگان پرداخته و تیمی از کارشناسان و مشاوران در 
امور آسیب های اجتماعی نیز همراه این اداره کل به ارائه خدمات می پردازد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم، اداره کل بهزیستی را از 
دیگر فعالان هفته فرهنگی قم در ارائه محصولات و توانمندی های خود در 
مشهد دانست و تصریح کرد: هلال احمر استان نیز با تجهیزات و نیروی 
انسانی کامل به محل نمایشگاه آمده و ضمن ارائه خدمات درمانی به آموزش 
کمک های اولیه به زائران و شهروندان مشهدی می پردازد.رفیعی، حضور 
مرکز قم پژوهی را در این نمایشگاه فرصت مناسبی برای آشنایی زائران و 
شهروندان مشهدی با قم قدیم خواند و افزود: کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان نیز با برنامه هایی فرهنگی و هنری ازجمله برگزاری مسابقات 
کتاب خوانی جهت ترویج فرهنگ کتاب خوانی حضور خواهند داشت.وی از 
ارائه سوهان و خرما قم در این نمایشگاه نیز خبر داد و تصریح کرد: اداره کل 
عشایر و امور روستاها نیز به منظور معرفی ظرفیت روستاهای استان قم در 
5 بخش شرکت کرده و با ارائه محصولات و اجرای مراسم و آیین روستایی 
در قالب برپایی چادر عشایر و ساخت خانه روستایی برنامه هایی ویژه ای را در 

این هفته خواهند داشت.

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

دامداران قمی حمایت ویژه می شوند
 مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه نوک 
پیکان حمایت از دامداران، منابع طبیعی است، گفت: در جلساتی که برگزار 
می کنیم حمایت از حقوق دامدار مورد تاکید است و همواره همه تلاش خود 

را برای حمایت از حق دامدار انجام می دهیم.
 سید محمد تقی سجادی ظهر دیروز در همایش آموزشی - ترویجی 
درسالن  که  بومی  گوسفندان  در  گری  آمیخته  از  استفاده  ضرورت 
همایش های ساختمان اصناف برگزار شد، اظهار داشت: استان قم از نظر 
آب و هوا شرایط خاصی دارد و شش درصد مساحت کشور در این استان 
وجود دارد، با توجه به تنوع شرایط اقلیمی و نزدیکی به مرکز کشور موضوع 
دامداری در این استان مورد توجه بوده است. وی افزود: استان قم به عنوان 
یکی از قطب های اصلی تجارت و تولید محصولات پروتئینی و گوشت قرمز 
در کل کشور مطرح است، و در حال حاضر با توجه به شرایط اقلیمی و 
وضعیت بارندگی شرایطی ایجاد شده است که دامداری با مشکل روبرو 
شده است. مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم تصریح کرد: 
بین علوفه هایی که در مراتع می روید و چرای دام ارتباط وجود دارد و تکثیر 
برخی علوفه های مرتعی با چرای دام انجام می شود و چرای دام در برخی 
مراتع موجب بهتر شدن وضعیت مراتع می شود. سجادی بیان کرد: رعایت 
زمان ورود دام به مراتع و تعداد دام از موضوعاتی است که به نفع دامدار 
است و با توجه به قوانین منابع طبیعی اگر هر کدام از موارد  توسط دامداران 
رعایت نشود، تخلف محسوب می گردد.وی عنوان کرد: بایدسازو کارهای 
جدیدی در زمینه پروانه های مرتعداری و به روزرسانی آن ها و تبدیل پروانه ها 
به طرح های مرتع داری در قالب ماده 3 قانون حفاظت و بهره برداری صورت 
گیرد تا بتوان به نوعی با برنامه و ضابطه به افزایش بهره برداری از مرتع ها 
کمک کرد.مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه نوک 
پیکان حمایت از دامداران، منابع طبیعی است، افزود: در جلساتی که برگزار 
می کنیم حمایت از حقوق دامدار مورد تاکید است و همواره همه تلاش 
خود را برای حمایت از حق دامدار انجام می دهیم.سجادی ادامه داد: یکی 
از بحث های منابع طبیعی استان بی توجهی هایی است که به حقوق دامدار 
می شود و سعی کردیم دفاع از دامدار را داشته باشیم و ظرف سه سال اخیر 
در بین مسئولین استان این موضوع جاافتاده است که اگر در جایی قرار است 

اقدامی شود حقوق دامدار رعایت شود.
 

شهردار منطقه دو قم  خبرداد

رتبه نخست منطقه دو 
از نظر توسعه فضای سبز 

شهردار منطقه دو قم گفت: 52 هزار اصله نهال در منطقه دو کاشته شده 
و سه هکتار نیز به سرانه های فضای سبز اضافه شده و از نظر ارزیابی عملکرد 

فضای سبز رتبه نخست را کسب کردیم.
رضا رحیمی با اشاره به پروژه های منطقه دو که همزمان با دهه کرامت 
به بهره برداری رسید، اظهار کرد: 9 کیلومتر باغچه سازی صورت گرفته که 
همزمان با دهه کرامت به بهره برداری رسید؛ 52 هزار اصله نهال هم در 
منطقه کاشته شد و سه هکتار نیز به سرانه های فضای سبز اضافه شد و از 
نظر ارزیابی عملکرد فضای سبز رتبه نخست را کسب کردیم، 705 هکتار 
فضای سبز در منطقه شامل بوستان شهری و جنگلی داریم همچنین 32 
بوستان در منطقه وجود دارد که سرانه جنگلی فضای سبز 35 مترمربع و 
سرانه فضای سبز شهری حدود 3.2 مترمربع است.شهردار منطقه دو قم 
با تاکید بر اینکه 20 هزار متر جدول گذاری در معابر اصلی و فرعی منطقه 
انجام شده است، خاطرنشان کرد: 500 میلیون تومان نیز در ایمن سازی 
معابر شامل نصب تابلوهای انتظامی، شناسایی، ایمنی، خط کشی معابر و... 
هزینه شد. 400 میلیون تومان نیز برای احداث و توسعه پل های فلزی معابر 
هزینه شده که در دهه کرامت این پروژه ها افتتاح شد.رحیمی بیان کرد: 
همچنین 20 کیلومتر جدول گذاری معابر نیز مورد بهره برداری قرار گرفت 

که 3 میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه هزینه شده است.

جانشین رئیس پلیس راه قم :

برخورد اتوبوس با تریلی در قم
2 کشته برجای گذاشت 

جانشین رئیس پلیس راه قم گفت: برخورد یک دستگاه اتوبوس با یک 
دستگاه تریلی در این استان متاسفانه 2 کشته و دو مجروح بر جای گذاشت. 
سرهنگ مختار پناهی اظهار داشت: ساعت 5:30 صبح دیروز یک 
دستگاه اتوبوس در کیلومتر 30 دلیجان به سمت سلفچگان قم به یک 
دستگاه تریلی برخورد می کنند و راننده و یکی از مسافران در این حادثه 
جان خویش را از دست می دهند.وی افزود: همچنین 2 تن از مسافران نیز 
مصدوم می شوند که توسط آمبولانس های اورژانس قم به مراکز درمانی 
منتقل می شوند.جانشین رئیس پلیس راه استان قم علت این حادثه را توجه 
نکردن راننده اتوبوس به جلو، خستگی و خواب آلودگی وی عنوان کرد و از 
رانندگان خواست: بعد از هر 2 ساعت رانندگی به مدت 15 دقیقه در یک 

مکان مناسب استراحت کنند و دوباره به مسیر ادامه ادامه دهند.
وی گفت: رانندگان نکته های ایمنی از جمله حفظ فاصله طولی، سرعت 
مجاز، رانندگی بین خطوط و سایر موارد را رعایت کنند تا منجر به ایجاد 

حادثه نشوند. 

اخبــار


